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Igor Malõšev õpetab noor
tele enesekaitsevõtteid

tis, et need jäätmemäed, mis sisalda-
vad ohtlikke jäätmeid, ei reostaks loo-
dust. „Ja kui nende sulgemine ei too 
kaasa mingeid negatiivseid tagajär-
gi, siis loomulikult tuleb need sulge-
da vastavalt Euroopa normidele ja 
keskkonnanõuetele. Euroopa Liit do-
teerib meid sellise aukartustäratava 
summaga ja see on ju suureks plus-
siks,“ lisas ta. 

Euroopa toetab
Kohtla-Järve ning Kiviõli nn tuhamä-
gede sulgemise ja korrastamise ra-
hastamiseks on Euroopa Liidu Ühte-

Euroopa Liit annab sadu miljo
neid, et sulgeda Kiviõli ja 
KohtlaJärve poolkoksiprügi
lad, mida rahvasuus kutsutak
se tuhamägedeks.

Valitsus kinnitas novembri lõ-
pus põlevkivitööstuse nõue-
tele mittevastavate prügilate 

korrastamise investeeringute kava 
aastateks, mille alusel suletakse ja 
korrastatakse Kohtla-Järve ning Ki-
viõli poolkoksiprügilad.

Kohtla-Järvel kaevanduses tööta-
va Kirill Ševelevi sõnul on väga täh-

Euroliidu abiga suletakse 
kaks mürgist tuhamäge

Huvitav

Rakveres mälestati  
AIDSi ohvreid

Oluline

Seitse sammu uue  
majanduskasvuni

kuuluvusfondist kokku kavandatud 
850 miljonit krooni, millest 750 mil-
jonit krooni kulub Kohtla-Järve pool-
koksiprügila sulgemiseks.

Ševelevi sõnul peame seda dotat-
siooni arukalt kasutama ja sellega toi-
me tulema. Jäätmemägede sulgemi-
ne on väga tähtis, sest neist eraldub 
atmosfääri palju süsihappegaasi ning 
nad on suureks tolmuallikaks.

Keskkonnaminister Jaanus Tam-
kivi sõnul asuvad Kohtla-Järve ning 
Kiviõli poolkoksiprügilad riigi oman-
dis oleval maal. „Seega tuleb riigil sel-
le probleemi lahendamiseks sekku-

Kiviõli linnas kõrgub kaks tuhamäge.

Lastele jõulukaartide meisterdamine meeldis.

da,” selgitas keskkonnaminister Jaa-
nus Tamkivi.

Loodust peab säästma
Ka pole kunagiste jäätmeid tekitanud 
ettevõtete prügilate sulgemise kohus-
tus üle läinud praegu tegutsevatele 
ettevõtetele. „Meile on aga väga täh-
tis, et need ohtlikke jäätmeid sisalda-
vad prügilad enam loodust ei saas-
taks,” sõnas Tamkivi.

Vastavalt seadusele peavad Eestis 
nõuetele mittevastavad prügilad ole-
ma suletud järgmise aasta 16. juuliks 
ja korrastatud 2013. aasta juuliks. IETI
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1. Rakveres toimunud punk-
laulupidu. See oli üritus, 

mille väljamõtlemise ja ärate-
gemise eest peaks medali and-
ma. Järjekordne tõestus, et Lää-
ne-Virumaal elavad eriti ärk-
sad, teotahtelised ja virge vai-
muga inimesed, kes tahavad 
ja suudavad täiesti teistmoodi 
üritusi teha. Teistel maakonda-
del on põhjust kade olla!

2. Euroopa päeva tähistami-
ne Lääne-Virumaal, Rak-

veres. See on mulle eriti tähtis 
teema. Sain jõu ja nõuga abiks 
olla, et sellel aastal toimuks  
Euroopa päev just Lääne-Vi-
rumaal. Tahan väga uskuda, et 
Eestis elavatel inimestel hakkab 
kaduma arvamus, nagu oleks 
Euroopa vaid kauge Brüssel või 
Strasbourg. Euroopa on siinsa-
mas, ja meie oleme täpselt sa-
masugused eurooplased, sa-
made õiguste ja kohustustega 
nagu nende linnade elanikud.

3. Kohalikud omavalitsused 
hakkavad ühinema ja seda 

sundimata. Seda, et haldusre-
form on vaja ära teha, ei sea üks-
ki erakond vaidluse alla. Pigem 
on küsimus, mil viisil seda teha 
tahetakse. Kui võtta kätte maa-
kaart, sinna joonlauaga ruudud 
tõmmata ja teatada, et haldus-
reform on valmis, ei saa sellega 
nõustuda. Positiivseid näiteid 
on Lääne-Virumaalt tuua küll: 
näiteks on tõsist ja juba reaal-
set koostööd tegema hakanud 
Vihula, Haljala ja Kadrina vald 
ja nende suund on selgelt sea-
tud ühinemise poole. Samuti 
tasub ära märkida Kunda ja Vi-
ru-Nigula liitumisprotsessi käi-
vitumist. Selliseid vabatahtlikke 
sundimata algatusi tuleb igati 
tunnustada ning seada teistele, 
kes veel selle peale ei ole mõel-
nud, eeskujuks. Usun, et varsti 
jõuavad ka mõned teised koha-
likud omavalitsused otsusele, et 
liiga pisikesed vallad ei ole jät-
kusuutlikud, nii kahju, kui sel-
lest ka ei oleks. Olgem enda vas-
tu ausad, on see siis normaalne, 
kui valla kõige suurem tööandja 
on vallavalitsus ise?

Jätkub lk 2

Algklasside lapsed meisterdasid Toilas jõulukaarte
Detsembri teisel nädalal valmista-
sid aktiivsed Toila reforminoored 
Toila Gümnaasiumi algklassilaste-
ga koos jõulukaarte.

„Tahtsime tuletada meel-
de nii lastele kui vane-
matele, et jõulude ajal 

tuleks meeles pidada oma läheda-
si ning kõige ilusam ja südantsoo-
jendavam viis selleks ongi just ise 
valmistatud kaart, sest see tuleb ot-
se südamest ning kahtlemata rõõ-

mustab saajat rohkem kui ükskõik 
milline rutakalt valitud kink,“ rää-
gib Toila reforminoorte juht An-
neli Teelahk. „Tahame inimeste-
le üldse meelde tuletada, et jõulu-
ajal ei pea kink tähendama tingi-
mata midagi materiaalset, head sõ-
nad on mõnikord tähtsamadki.“

Jõulukaarte meisterdas 13 last. 
Meeleolu oli lastel väga hea. Alguses 
lapsed natuke võõrastasid, kuid hil-
jem läks kogu õhkkond väga sõbra-
likuks.  IETI
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Rein Aidma: 2008 oli kirju aasta

Iseenesest oligi kirju aasta. Ala-
tes meie fraktsiooni väga olulist 
tagasisidet andvatest külastus-

test Saaremaalt Jõgevamaani, Võru-
maalt Lääne-Virumaani. 

Oma maaelu komisjoniga olime 
küll Leedus, Brüsselis,  küll Ida-Viru-
maal, Lõuna- ja Lääne-Eestis. Kui hi-
liskevadine Leedu ei tundnud siis veel 
mingit majandussurutist, on täna-
seks olukord sedavõrd muutunud, et 
uus Leedu Seimas ja valitsus on nüüd 
lubanud veel radikaalsemaid ettevõt-
misi olukorra stabiliseerimiseks, kui 
meie siin Eestis.

Ida-Viru rõõmsad argipäevad
Mulle oli vapruse prooviks koos ko-
dukandi rahvaga lüüa kaasa järje-
kordsel varakevadisel süstamatkal 
mööda Avijõge. Selline hasartne et-
tevõtmine annab jäägitu vahelduse 
argistele askeldustele ja lülitab ter-
vistaval moel välja vahel ruineerivast 
argipäevast. Mis siis, et jalad märjad, 
vesi  mõni kraad üle nulli – päikese-
paiste ja kõigi hea tuju kosutab.

Meeleolukad  olid  nii Avinurme 
tünnilaat kui Lohusuu kalalaat – kui 
palju tuttavaid seal näha ja mõtteid 
vahetada sai! Või Iisaku kultuuriöö, 

Illuka mõisapäev, fotonäitus, tähis-
taevast tutvustavad vaatlused, äikese-
öö, Qvalda motovõistlus Kiviõli tu-
hamäe seiklusturismikeskuses, päi-
kesekella avamine Toilas, Jõhvi len-
nupäev,  Narva-Jõesuu Meresuu spaa 
avamine jne, jpm. Igatahes meeldi-
valt kirju ja sündmusterohke aasta! 

Saan oma valijatele ette kanda – 
mööduval aastal sai lõpuks korda Tu-
du – Tudulinna – Rannapungerja 
maan tee! Lisaks oma maakonna rah-
vale saab ka iga Rakvere kandi inime-
ne otseteed Peipsi äärde. Aga järgmi-

Kristiina Ojulandi TOP 10

Kristiina Ojuland tõstis esile Rakveres peetud punklaulupeo.

algus lk 1

4. Sumo MM. See, et taoline 
sündmus üldse teoks sai meie 

väikeses Eestis ja Rakveres, tundub 
siiamaani uskumatu. See on suur 
au ühele Euroopa riigile. Siinkohal 
peab avaldama tunnustust Rakvere 
linnapeale Andres Jaadlale ja kogu 
korraldamismeeskonnale.

5. Aqua keskuse avamine. Spaad 
ja turism ei ela enam ainult Tal-

linnas, Pärnus või Kuressaares. Te-
gemist on kindlasti investeeringu-
ga, mille positiivsed mõjud on tun-
da veel aastaid. See on koht, millest 
tundsid puudust nii kohalikud kui 
kaugemalt tulnud inimesed.

6. Rongireisijad ei pääse Rakvere 
vaksalisse sisse. Probleem, mis 

vajab kindlasti lahendust. Ka minu 
poole on pöördunud kodanikud, 
kes on muret kurtnud. Peab nõus-
tuma, et see ei ole tõesti normaal-
ne, kui 21. sajandil ei ole reisijatel, 
kes rongi ootavad, võimalik kasuta-
da kas või katusealust, tualeti kasu-
tamisest rääkimata. Olen selle küsi-
muse lahendamiseks pöördunud ka 
Rakvere linnapea poole, kes lubas 
tekkinud olukorraga tegeleda ja la-
henduse leida. Loodame, et lahen-
dus saabub kiirelt.

7. Viru folk Käsmus. Tahaks usku-
da, et sellest saab traditsioon 

pikkadeks aastateks!

 erakogu

Rein Aidma (kollase pluusiga) Lohusuu laadal.

aktuaalne

8. Haljala mööblitootja Bellus Fur-
niture võtab töölisi juurde, mit-

te ei lase lahti. Majanduse jahtumi-
se tingimustes väga positiivne uudis. 
Näitab seda, et omanike tehtud stra-
teegilised otsused on olnud õiged. 
Väärib eeskuju ja järgimist.

9. Lumetorm ja elektrikatkestused. 
Eesti Energia jäi viimati võit-

luses tormiga kaotajaks ja kahjuks 
oli Lääne-Virumaal palju neid koh-
ti, mis jäid ööpäevadeks ilma elekt-
rita. Mõistan, et igale poole korraga 
ei jõua, kuid 2-3 ööpäeva vooluta on 

siiski natuke palju. Eesti Energial on, 
mille üle mõelda ja järeldusi teha.

10. Võsa-Peeter Rakvere linna-
peaks? Loodan, et tegemist oli 

muheda huumoriga. Kui ei, siis peaks 
tsiteerima klassikut: „Tule taevas appi!”

Kristiina Ojuland

piret pakler

Kui Riigikogu liige Rein Aidma 
nägi mööduva aasta varakevadel 
kirjut koerliblikat, arvas ta muige-
ga kõiksugustesse ennetesse us-
kumata, et eks ta siis kirju suvi 
(aasta) tule. Uskumatu, kuid nii on 
ka läinud. Eriti emotsioonidekirju 
on aastalõpp.

ne mure jääb sel aastal lahenduseta:  
Kukruse – Jõhvi eurotee nr 20 üliolu-
line ja seni Eesti kõige surmaohtli-
kum teelõik ei taha seni veel riigihan-
get välja kannatada. Loodame pari-
mat – ka majandusliku surutise ajal 
on infrastruktuuri arendamine või-
malik ja õige. Loodame eelolevale 
aastale! 

Raske aeg on alati õpetlik
Kogu riikliku olemise poole pealt pa-
neb üle mitme aasta tõsiselt mõtle-
ma raha-majandusmaailma arengu-

hoo pidurdumine. Kuni selleni välja, 
et eriti just nüüd, vastu aastavahetust 
ilmub välja tõelisi hiromante-ennus-
tajaid, kes vinguvad, et „nüüd peab 
riik majandusse otsustavalt sekku-
ma, et tuleb riiklikult toetada oma-
maist ettevõtlust, hoida inimesi mis-
tahes hinnaga tööl, maksta kinni hal-
vad (SMS!?) laenud, et üleüldse – nüüd 
tuleb Marx jälle välja kaevata” jne. Ik-
ka saab lugeda, et kapitalism on ot-
sa saamas, et sotsialismi-kommunis-
mi aeg on jälle tulemas. Eks ta ole ju-
ba meelest läinud, et justkui senis-
test inimkonda „õnnelikuks tegeva-
test“ utoopia rakendustest, mis läi-
nud maksma kümneid miljoneid 
inimelusid, veel vähe oleks. 

Aasta kokkuvõttes tahan edastada 
minu omaaegse õpetatud klassi 20. aas-
ta kokkutulekul tõdetu – kunstidekoo-
li õpetaja Pille suu läbi: las olla vahel ka 
raske – see on õpetlik, kuid raske läheb 
üle ja kõik saab kõigil jälle korda!

Minu parim fototulemus sel aas-
tal – sain pildile minu lapsepõlve põl-
dudel nii tavalise linnu – mitmevär-
vilise kiivitaja! Külma närvi ja tervet 
mõistust meile kõigile algaval aastal! 
Ja hoidkem demokraatiat!

Rein Aidma

Saan oma valijatele ette 
kanda – mööduval aastal 
sai lõpuks korda Tudu– 
Tudulinna–Rannapungerja 
maantee!
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Tallinna linnavolikogu kinni
tas oma detsembrikuu istun
gil 2009. aasta eelarve, mille 
mahuks on 8,1 miljardit 
krooni.

Linna jooksvad kulud on järg-
misel aastal 6,6 miljardit kroo-
ni ning investeeringuteks lä-

heb 1,26 miljardit krooni. Ühe olulisi-
ma objektina rekonstrueeritakse 157 
miljoni krooni eest Vabaduse väljak. 

Koolide renoveerimiseks kulub 190 
miljonit krooni, täielikult renoveeri-

takse Juhkentali Gümnaasium, Lille-
küla Gümnaasium, Mahtra Gümnaa-
sium ja Tallinna 53. Keskkool. 

Teid rekonstrueeritakse 360 mil-
joni krooni eest, uusi jalgarattateid 
ehitatakse 17 miljoni krooni eest. 32 
miljonit krooni kulub Rocca al Mare 
rannapromenaadi ehitamise alusta-
miseks, jätkatakse Löwenruh pargi 
rekonstrueerimist ja alustatakse Ka-
lamaja kalmistupargi rajamist.

„Eelarve juures on positiivne see, 
et ei tõsteta makse, mäletatavasti tõu-
sid selle aasta alguses maamaks ja par-

Tallinn võttis vastu 
tuleva aasta eelarve

aktuaalne kõigile oluline

Juhtkiri Lühidalt

Liiklusrikkujad 
lund koristama?
Riigikogu õiguskomisjoni liikme 
Erik Salumäe hinnangul võiks tu-
levikus lumetormide järel kõnni-
teid, bussipeatusi ja teeääri pu-
hastama saata liiklusrikkumiste 
eest karistada saanud inimesed.

salumäe sõnul näitas hiljutine 
suur lumetuisk, et veel 48 tundi pä-
rast selle lõppu polnud  sahad pal-
judele tallinna tänavatele jõudnud. 
samuti ei pääsenud peatustele ligi 
ühissõidukid.

tegelikult on salumäe hinnangul 
eestis olemas veel kasutamata res-
surssi, küll mitte rasketehnika, vaid 
oma ihujõu rakendamiseks. tema 
sõnul osutas riigikontroll alles keva-
del, et eestis on maksmata sadu 
miljoneid kroone väärteotrahve, es-
majoones liiklustrahve, mille tasu-
mise asemel võiks väärteokorras 
karistatud inimesed panna tegema 
üldkasulikku tööd.

„need, kes on olnud teistele liikle-
jatele ohuks kas purjuspäi sõites või 
meeletult kihutades, võiksid anda 
nüüd oma füüsilise panuse, et muuta 
meie kõigi liiklemine ohutumaks, pu-
hastades lumest kõnniteid, bussipea-
tusi ja teeääri,” märkis salumäe oma 
blogis, lisades, et ühiskonnale kasulik 
ja vajalik füüsiline töö värskes õhus 
paneks kindlasti arestimajas riigi lei-
val olemise asemel rohkem mõtlema 
ka ühiste väärtuste hoidmisele.

salumäe sõnul on praegu puudu 
vaid seadus, mis seda võimaldaks, 
kuid valitsuse lubaduste kohaselt 
peaks see varsti valmima. sel juhul 
saab kui mitte tänavu, siis juba järg-
misel talvel näha esimesi ühiskond-
likke töölisi ka eesti tänavail, lisas ta. 

Tallinn loobub 
Linnateatrist?
Tallinna linnal jagub reaalselt ra-
ha vaid Kultuurikatlasse investee-
rimiseks. 

tallinna linnavalitsus korraldas 
skandaalse internetiküsitluse kahe 
kultuuriasutuse – kultuurikatla ja 
linnateatri – rahastamise eelistuse 
väljaselgitamiseks. eesti päevaleht 
märkis aga, et ehkki linn lubas ühel 
neist taotluse ka täita, on linnal 
reaalne rahaline kate vaid kultuuri-
katla taotluse täitmiseks. 

linnateater soovis 2011. aastaks 
teatri valmisjõudmiseks kokku 400 
miljonit krooni, millest 200 miljonit 
oleks tulnud järgmisel ja 200 miljonit 
ülejärgmisel aastal. linnateatri direk-
tor raivo põldmaa väitis ajalehele, et 
tema teada on toetussumma suuru-
seks 70 miljonit krooni. ajaleht mär-
gib, et see summa vastab täpselt kul-
tuurikatla soovile. võitnud kultuuri-
projektile eraldatavat summat on linn 
seni varjanud, kirjutab eesti päeva-
leht. täpne summa lubati lisada alles 
pärast küsitluse lõppemist. 

Rohkem raha võimaldaks lasteaedades lastele paremaid tingimusi luua.

foto: piret pakler 

Renoveeritud Karjamaa 
Gümnaasium

foto: piret pakler

Peaaegu 
jõulujutt

Tänavu on aastavahetu-
se eel pikad pühad. Ka-
he nädala jooksul tuleb 

vaid mõni tööpäev. Vastuväi-
teks vahel ikka kõlavatele jut-
tudele, et eestlane peab kogu 
aeg tööd tegema, et riigipühi- 
puhkepäevi olla meil vähem 
kui mujal maailmas. 

Jõulude ajal tulebki puhata. 
Puhata ja lähedastega koos ol-
la. Küllap siiski on ka pühade 
ajal üksjagu neid, keda ei jäta 
mõtted: mis saab maailmast, 
mis saab Eestist. 

Rahal on taas väärtus
Raha lugemine on detsembris 
ikka vajalik tegevus olnud. Ühest 
küljest mõtleme oma perele ja 
tuttavatele, et leida parimad 
jõulukingid ja teisest küljest ka-
vandame järgmise aasta tege-
vust, et kindlustada ennast ja 
oma ettevõtmisi vajalike vahen-
ditega. 

Kui aasta tagasi kippus see 
rahalugemine paljudele taan-
duma valemile, et sissetulekud 
kasvavad paarkümmend prot-
senti ja inflatsioon sööb ära um-
bes kümme – järelikult võib la-
hedalt tegutseda, siis tänavu on 
mõttemaailm hoopis teistsu-
gune. Rahale on tekkinud nä-
pu vahel veeretamise väärtus, 
enne kui tehakse otsus, milleks 
seda kasutada. Iga eelarve te-
gemine on muutunud mõtes-
tatud tegevuseks. Olgu see siis 
oma isiklik, firma, valla või rii-
gi eelarve.

Ühiselt käed külge
Täna võib ütelda, et riigi otsus 
koguda headel aegadel reserve 
ja maksta laenud tagasi, oli 
õige otsus. Eesti riigi laenukoor-
mus on Euroopa Liidu mada-
laim. Majanduslikult keeruka-
tel aegadel pakub see lohutust. 
Ent kokkuhoiuvõimalusi on 
Eestis ikkagi veel piisavalt. Üheks 
meie riiki edasiviivaks jõuks on 
vabatahtlik ühistegevus, otsus-
tavus midagi ära teha käsku või 
sundi ootamata. Ajaloost mee-
nuvateks näideteks on siin ol-
nud rahvapärimuse kogumine, 
Estonia teatri ehitamine, Vaba-
dussõda, aga ka ühine prügi ko-
ristamine, mis tänavu Eestis 
ülekaalukalt Aasta Teoks hin-
nati. 

„Mida rohkem vabatahtlik-
kust on Eesti elus, seda parem 
on meie kõigi elu,“ lausus pre-
sident Ilves detsembri esime-
sel pühapäeval vabatahtlikke 
tunnustades. Mõte, mida mee-
les pidada ja mille järgi toime-
tada. Järgmise aasta jõulude 
ajal võime loodetavasti juba tõ-
deda, et 2009. aasta oli Eestis 
aasta, mil algas uus tõus. Sest 
tehtud otsused olid õiged.

Turult värs
ke ja kodu
se kauba 
kojutoomi
ne on oma
ette rõõm.

Jürgen Ligi, 
Riigikogu 
rahanduskomisjoni 
esimees

omalaadse poliitika-
kooli idee algataja ja 
arutelude korraldaja, 
riigikogu liige keit 
pentus peab taolisi 
üritusi väga vajalikeks. „soovisin 
pakkuda aktiivsetele eakatele või-
malust kohtuda silmast-silma huvi-
tavate inimestega ning vaielda oma 
ala ekspertidega teemadel, millest 
iga päev ajalehtedes kirjutatakse ja 
televiisoris räägitakse,” selgitas keit 
pentus. „küsimusi tekib kõigil, polii-
tikakoolis on võimalus neile ka vas-
tuseid leida.”

Pikaliiva tänav yy
(rannamõisa tee - keskküla tn)
Weizenbergi tänav yy
(narva mnt - faehlmanni tn)
Kunderi tänav yy
(pronksi tn -türnpu tn)
Nõmme tee yy
(linnu tee -tammsaare tee)
Pae tänavyy  
(punane tn - paekaare tn)
Pallasti tänav yy
(majaka tn - sikupilli keskus)
Suur-Sõjamäe tn - Järvevana yy
tee viadukt
Kärberi tänav yy (mahtra tn - 
busside lõpp-peatus)
Ehitajate tee yy
(sõpruse pst - vilde tee)
Keskuse tänav yy
(ehitajate tee - sõpruse pst)
Pärnu maantee yy
(laane tn - hiiu tn)
Viljandi maantee     yy
(valdeku tn - linna piir)
Vabaõhukooli tee yy
(osja tn - rahvakooli tee)
Kopli tänav yy
(põhja pst - erika tn)
Pelguranna tänav yy
(kolde pst - kopli tn)
Madala tänav yy
(pelguranna tn - randla tn)
Kari tänav yy
(pelguranna tn - randla tn)
Puhangu tänav yy
(pelguranna tn - randla tn)

Valik 2009. a rekonst
rueeritavaid teelõike

Valik 2009. a rekonst
rueeritavaid teelõike

Ülle Rajasalu,
Tallinna linnavolikogu 
Reformierakonna 
fraktsiooni aseesimees

Ainult tänu väärtuspõhise
le poliitikale on meie 
riigile ja rahvale taas antud 
võimalus.

Ainult tänu väärtuspõhise
le poliitikale on meie 
riigile ja rahvale taas antud 
võimalus.

Lasnamäe noored pärisid laulupeo kohta
Kodanikupäeva puhul külastas 
kultuuriminister Laine Jänes Lasna-
mäe noori Kuristiku Gümnaasiumis 
ja Linnamäe Vene Lütseumis. 

Mõlemas koolis oli minist-
ril võimalik kohtuda güm-
naasiumi õpilastega. Pea-

teemadeks kujunesid aktuaalsed 
ühiskonna arengut puudutavad kü-
simused.

„Ma olin meeldivalt üllatunud, kui 
suur osa noortest oli kursis riigis toi-
muvaga, kui palju nad toimuvale kaa-
sa elavad ja mis ehk isegi olulisem, 
kui palju nad on võimelised konst-
ruktiivse kriitikaga vestlusele juurde 
lisama,” ütles kultuuriminister pärast 
kohtumisi.

Tõstatatud teemad koolides puu-
dutasid siiski peamiselt  kultuurivald-
konda – Eesti Vabariigi juubel ja sel-
lega seonduvad pidustused, järgmi-
sel aastal aset leidev laulupidu, ma-
janduse hetkeseisukord ning mee-

da ja kui palju vaja on. Transpordi pa-
lume siiski tellijal endal muretseda.

Mida soovitaksite kõigile Eesti tarbi-
jatele?
Tarbige mõistlikult, alati ei ole vaja 
uut asja muretseda. Kui on hädava-
jalik osta uus asi, siis valige kvalitee-
di järgi. Kui asjad kasvavad kodus üle 
pea, ärge kohelge neid rämpsuna, 
vaid hoolige oma asjadest ja tooge 
need Uuskasutuskeskusesse.

Katja Ljubobratets

Uuskasutuskeskus: 
mõtle enne kui ostad
Kaubanduskeskustes juba 
novembri keskel alanud 
jõulueelne osturalli sundis 
Tallinna Teatajat piiluma 
Paide tänava elumajade vahel 
asuvasse Uuskasutuskesku
sesse. Meie küsimustele 
vastas lahkelt kaupluse juha
taja Külli Toom.

Külli Tooma juhitavas Uuskasutuskeskuse Paide tänava poes antakse iga päev 
uue elu sadadele korralikele kasutatud esemetele.

Kui palju ja milliseid inimesi see pro-
jekt hõlmab?
Uuskasutuskeskus on mittetulundus-
ühing, mis loodi 2004. aasta mais Ees-
timaa Looduse Fondi, Heateo Siht-
asutuse ja Caritase poolt. Täna on 
meil kaks poodi, kus tööl on kokku 
10 inimest. Samal ajal aitavad meid 
poolsada vabatahtlikku ja mõned et-
tevõtted.

Mis on selle ettevõtmise eesmärk?
Uuskasutuskeskuse eesmärk on eden-
dada korralike kasutatud esemete 
ringlust ja muuta Eesti elanike tarbi-
misharjumusi keskkonnasäästliku-
maks. Praegu on meil kaks poodi Tal-
linnas, kuid tulevikus sooviksime laie-
neda üle Eesti. 

Kes on keskuse tavapärased kliendid?
Alates noortest lõpetades vanuritega 
ning nii madala kui kõrge sissetule-
kuga, nii paljulapselised pered kui 
näitlejad ja riigikogulased.      

Kas aastatega on inimesed muutunud 
lahkemaks ja kaup kvaliteetsemaks?
Inimesed on alati lahked olnud, aga 
aastatega on kauba kvaliteet halve-
nenud. Vanad ja kvaliteetsed asjad on 
lihtsalt pidanud väga kaua oma aega 
ootama. Tänapäeval toodetakse “ühe-

tikeelsest meediast, on vaid killuke te-
gelikust olukorrast. Avatud silmaring 
ning oskus teha järeldusi on see, mis 
eristab hariduse saanud inimest hari-
tud inimesest, olenemata tema koda-
kondsusest või rahvusest.”

Kristjan Karis

Pildiallkiri

Keit Pentus, 
Riigikogu liige
praegused majandusli-
kus mõttes keerulised 
ajad toovad ehk ka jär-
jest rohkem inimesi 
uudistama, millega paide tänava 
uuskasutuskeskuses tegu on. siit 
on võimalik väga soodsa hinnaga 
leida väga põnevaid ja armsaid asju. 
mina soovitan küll soojalt enne ma-
japidamisse uue asja soetamist uus-
kasutuskeskusest läbi astuda ja 
uudistada, kas siit ehk midagi sar-
nast ja sobivat palju soodsama hin-
naga leida on. säästlik majandami-
ne ja vanade asjade uuesti kasutu-
selevõtt on eestist väljaspool paraku 
siiani palju rohkem levinud, kui 
meil. loodan küll, et see mõtteviis 
meil nüüd pisitasa murenema hak-
kab.

Kommentaar

kordseks” kasutamiseks, et tekitada 
sunnitud tarbimist.

Milliste probleemidega te oma töös 
kokku puutute?
Väga suur mure on prügiga. Asjad, 
mis kasutust ei leia, oleme sunnitud 
saatma prügilasse. Oma poe käibest 
tasume prügimaksu ning viimasel 
ajal käib see meile üle jõu. 

Teine probleem on Paide tänava 
kaupluse ruumidega. Praegu kasutu-
ses olev hoone kuulub lammutami-
sele. Loodame leida endale uued ruu-

mid, kus oleks võimalik nii müüa-os-
ta kui ka teha käsitööd ja läbi viia koo-
litusi. Oleks ideaalne, kui kõrval oleks 
ka kirbuturgudeks sobiv plats. Kui 
kellelgi on taolisi ruume, võtke meie-
ga ühendust. 

Muretsema paneb ka piiratud koos-
töö sotsiaaltöötajatega. Väga paljud 
riided ja jalatsid võiksid leida endale 
uue, neid hädasti vajava omaniku. Tih-
tipeale teab neid vajadusi täpselt sot-
siaaltöötaja, kuid mingil põhjusel jä-
tab suur osa neist selle info enda tea-
da. Meile piisab e-mailist, kellele, mi-

Uuskasutuskeskus
paide tn 7, tel 55 530 242
tööstuse tn 83, tel 518 8033
info@uuskasutus.ee
www.uuskasutus.ee 

katja ljuBoBratets

diaväli. Kui Kuristiku Gümnaasiumis 
pöörati rohkem tähelepanu esimes-
tele, siis Linnamäe Vene Lütseumi 
noored huvitusid pigem majanduse 
olukorrast ning Eesti meediakesk-
konnast.

„Sõnum, mida tahtsin noortele 
edastada, oli tegelikult lihtne,“ ütles 
Laine Jänes ja täpsustas: „Haridus, mi-
da saate koolist, on vaid väike osa sel-
lest, mida elu jooksul juurde õpite. In-
formatsioon, mida saate vene- või ees-

Kuristiku Gümnaasiumi direktor Mati 
Tulva kultuuriministrile kooliajalehte 
Kresku tutvustamas. 

Laine Jänes Linnamäe Vene Lütseumi 
abiturientidega vestlemas.

rene pringierakogu

Tallinna volikogu võttis 10. 
augustil 2000. a. vastu otsu-
se nr. 256 „Koolieelsete laste-

asutuste teeninduspiirkonna kinni-
tamine“ ,millega kinnitati munitsi-
paalomandis olevate lasteasutuste 
teeninduspiirkonnaks Tallinna lin-
na haldusterritoorium.

Teeninduspiirkonnaks 
kogu linn
Enne selle otsuse vastuvõtmist oli tee-
ninduspiirkondadeks linnaosa hal-
dusterritoorium. Tolleaegne voliko-
gu otsus oli iseenesest ju mõistetav. 
Laste sündivus oli siis drastiliselt vä-
henenud, paljud lasteaiad töötasid 
alakoormusega, nii mõnigi hoone sei-
sis lausa tühjana. Olukord hakkas 
muutuma 2005. aastast. Riigi poolt 
erinevate meetmete, eriti vanema-
hüvitise rakendamine sündivuse suu-
rendamiseks andis ja annab siiani 

häid tulemusi. Tänane mure on las-
teaiakohtade nappus. Seda eriti lin-
naosades, kus on välja arendatud 
uued suured elamispiirkonnad.

Ülle Rajasalu puutus Pirita linna-
osavanemana tihedalt kokku planee-
rimisküsimustega. „Arendajate soov 
oli mitmekümne hektarilised maa-
alad valdavalt täis ehitada eramuid, 
ridaelamuid ja korterelamuid. Kuid 
linna planeerimine ei ole ainult val-
midus ehitada elamuid. Planeerimi-
se käigus läbi viidud arutelud peavad 

andma vastuse, kellele on rajatavad 
elamud suunatud ja planeering peab 
kajastama nende tarbimisvajadusi,“ 
räägib ta.

Kodu lähedal pole 
lasteaiakoha saamine kindel
Rajasalu toob näite: „Padriku elamu-
rajoon asub Mähel, vanal Mähe aian-
di territooriumil. Maa kuulus tagasta-
misele ja omanik soovis sinna rajada 
korterelamurajooni. Põhimõtteliselt 
polnud keegi sellise plaani vastu, kui-

Lapsed saagu lasteaeda kodu lähedal!
Kohalikele omavalitsustele on 
seadusega pandud kohustus taga-
da kõigile oma territooriumil ela-
vatele ühe- kuni seitsmeaastastele 
lastele lasteaiakoht nende vane-
mate soovil. Samuti on sätestatud 
koolieelse lasteasutuse seaduses, 
et kohaliku omavalitsuse volikogul 
on kohustus kinnitada lasteasu-
tuste teeninduspiirkonnad.

gi seda ala ümbritsesid ühepereela-
mud. Kohalikud elanikud mõistsid, et 
äärmiselt risustatud piirkonnale tuleb 
anda uus otstarve ning kuna seal kõrg-
haljastus puudus, oli see sobiv paik 
korterelamute ehitamiseks.“ 

Planeeringu arutelude käigus tuli 
selgelt välja, et uues elamurajoonis pa-
kutavate korterite ostjateks oleksid 
noored pered, kes soovivad head elu-
keskkonda, kuid eramuid soetada veel 
ei jaksa. Planeeringu käigus tuli selle-
ga arvestada. Kuid noored pered vaja-
vad ka lasteaeda. Läbirääkimistel aren-
dajaga lepiti kokku, et arendaja annab 
samas piirkonnas linnale tasuta maa 
lasteaia ehitamiseks.

„Täna Padriku elurajoonis ringi ja-
lutades kohtad palju noori emasid 
oma lastega jalutamas ja jälgimas uue 
lasteaia valmimist. Kuid nad ei tea, 
kas nende lastele seal kohti jätkub,“ 
lausub Ülle Rajasalu, kes Piritalt va-
litud linnavolikogu saadikuna val-
mistas ette eelnõu taastada lasteae-
dade teeninduspiirkonnad linnaosi-
ti. Ülelinnaline lasteaiakohtade taot-
lejate nimistu ja järjekord ei taga ega 
soosi kodulähedust. Pole vist nor-
maalne, kui lapsevanem peab lapse 
igal hommikul teise linna otsa laste-
aeda viima. Lisaks peaksid ühe pere 
lapsed saama käia ühes lasteaias. 

Kadri Penjam

Valik 2009.a 
linnaeelarvest 
rekonstrueeritavaid 
teelõike

kimistasud,“ kommenteeris järgmise 
aasta eelarvet volikogu Reformiera-
konna fraktsiooni esimees Remo Hols-
mer, „Muus osas on eelarves kajasta-
tud linna arenguks vajalikud kulutu-
sed nagu need ikka olema peavad.“

Holsmeri hinnangul näitab järgmi-
sel aastal linna propagandakuludeks 
minev 50 miljonit krooni, et tegu on 
valimisaasta eelarvega. „Selle raha eest 
saaks sõimekohtade puuduses vaev-
lev Tallinn ehitada valmis näiteks kaks 
uut lasteaeda,“ lisas Holsmer.

Henri Arras

Järgmisel aastal 
rekonstrueeritakse 
ka auklik 
Weizenbergi tänav.

Ülle Rajasalu arvates peaksid arendatavatesse elamispiirkondadesse kerkima 
mitte ainult elamud, vaid ka sotsiaalobjekte, näiteks lasteaedu.
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Igor Gräzin kohtus Lääne-Virumaal tudengitega
jaduses. „Me ei varasta, ei sulitse, ei 
„keera käkke”, vaid juhime Eesti riiki 
Eesti riigi ja rahva huvides.“

Tuleb veel kutsuda
Riigikogulase arvates on meil täna ras-
ke sellepärast, et plahvatas ülemaa-
ilmne kriis. Samas leiab ta tekkinud 
olukorras ka positiivset. „Meile on see 
ka vedamine: ainsa Eesti erakonnana, 
kes tegeleb majanduse ja rahanduse-
ga selle sügavas mõttes, on just Refor-
mierakond see, tänu kellele Eesti need 
ajad suhteliselt kergelt üle elab.”

Lääne-Viru Rakenduskõrgkooli 
arendusprorektori Hille Ainsare sõ-
nul oli loeng ülimenukas. „Huvitav ja 
päevakajaline teemakäsitlus meeli-
tas kohale ka need õpilased, keda ta-
valiselt on raske tabada,” oli ta rõõ-
mus tekkinud elevuse üle ning kaa-
lub võimalust ka edaspidi poliitikuid 
koolile külla kutsuda. IETI

Rakveres mälestati AIDSi ohvreid

Noortekogu Rakvere klubi esi-
mehe Mihkel Mehiste sõnul 
on noorte seas teadmine 

haigusest olemas, kuid seda ei taju-
ta ohuna sellisel määral nagu võiks. 
„Ostes kondoomi, pole põhjust vale-
häbi tunda,” on Mihkel kindel.

1. detsembril tähistati üle
maailmset AIDSi ohvrite mä
lestamise päeva. Õhtupime
duse saabudes süütasid 
Rakvere ja Kadrina Reformi
erakonna noorteklubide liik
med Rakvere linnasüdames 
sallivust ja hoolivust sümboli
seerivad küünlalindid AIDSi 
ohvrite mälestuseks.

Rakvere Reformierakonna noor-
teklubi liikme Enelyn Lehtsalu sõ-
nul on teadlikkus nakatumisvõima-
lustest tõusnud, sest HIV-st ja AIDS-
ist on infomaterjali kättesaadavus 
väga hea.

Teadlikkus tõuseb
Kadrina noorteklubi kauaaegne liige 
Getter Martins on samuti kindel, et 
aastatega on teadlikkus meie seas hii-
livast haigusest pidevalt tõusnud. „Et 
ohtu ennetada, tuleb seda kõigepealt 
tunnistada,” on ta kindel ning lisab: 
„Noorte inimestena teadvustame en-
dale, et HIV ja AIDS ei ole ammu enam 
vaid narkomaanide ja Ida-Virumaa  
probleem.” 

Üha enam on juhtumeid, kus na-

katuvad tavalised kodanikud, kes 
teadmatusest, kes hoolimatusest. 
Meie ülesanne sel päeval on teadvus-
tada probleemi ühiskonnas.

Haiguse levimiseks on erinevaid 
võimalusi. Alates vereülekandest lõ-
petades seksuaalvahekorraga, mille 
vahele jäävad süstivad narkomaanid 
ja ebahügieenilised nõeltega teosta-
tavad iluprotseduurid. 

Lisaks küünalde süütamisele jaga-
sid noored esimesel detsembripäeval 

nii eesti- kui venekeelseid infomater-
jale haiguse ennetamise kohta.

Tuhanded haiged
Eestis on aastatel 1988-2008 ametli-
kult registreeritud 6860 HIV-nakku-
se juhtu, kuid hinnanguliselt on HI-
viirusesse nakatunud inimesi kuni 
kaks korda rohkem. Ainuüksi 2008. 
aastal on lisandunud 436 uut HIV-
positiivset ja 56 AIDSi haiget.

Tervise Arengu Instituudi  and-
metel on aastatega kasvanud  ka Lää-
ne-Virumaal HIVi nakatunute arv: 
2005. aastal oli neid 6, 2006. aastal 9 
ja 2007. aastal 17. Kokku on Lääne-
Virumaal aastate jooksul nakatunud 
76 inimest. 

Taimi Samblik

dikult on võetud puutumatus, kuid 
alles on nupule vajutav sõrm. 

Samuti sai selgitatud Riigikogu liik-
me vastutuse ja palganumbri suuru-
se suhet ja Eesti Vabariigi Põhiseadu-
se tähtsust meie elus ja veel palju 
muud huvitavat ja päevakajalist. Ig-

Loengusaali oli nädalavahe-
tusel aset leidnud lumetormi 
järelmõjudest hoolimata ko-

gunenud rohkem huvilisi kui lahe-
dalt mahtunuks. Kuulajaskonna oo-
tused olid kõrged, sest kes ei oleks 
kuulnud Igor Gräzini välja öeldud 
sügavat tõde värvikas kirjelduses.

Poliitikust on tehtud koll
Teemadest leidsid käsitlust finants- 
ja majanduskriis globaalses ja Eesti 
kontekstis ning Riigikogu töö põhi-
mõtted, ehk miks ei ole hea, kui saa-

AIDSi ohvrite mälestuseks süüdati Rakveres küünlad.

virumaa teataja

Riigikogulane Igor Gräzin pidas 
novembri lõpus tudengitele ja 
teistele huvilistele Mõdrikus Lää-
ne-Viru Rakenduskõrgkooli kõige 
suuremas auditooriumis kodani-
kunädala ürituste raames loengu 
pealkirjaga „Kas maailm on lol-
liks läinud või?”.

Igor Gräzini 
esinemine oli 
värvikas ja 
sisukas.

reformierakond

Teadvustame endale,  et HIV 
ja AIDS ei ole ammu enam 
vaid narkomaanide ja 
„IdaVirumaa probleem”.

kõigile oluline

or Gräzini arvates on meie ühiskon-
nas poliitikust tehtud koll. Mõnikord 
heasüdamlik, aga enamasti kole. „Ja 
sageli on inimestele üllatuseks, et po-
liitik on tavaline inimene, kes teeb 
oma tööd,” on Igor kindel tekkinud 
valearusaamade lahtiharutamise va-

Lõppev aasta 
möödus kiirelt 
möödunud aastal juhtus palju posi-
tiivset eesti korrakaitses ja julgeole-
kupoliitikas. meie vastavad asutu-
sed tõestasid, et nad on usalduse 
ära teeninud. inimestele soovitan 
tuleval aastal täpselt arvestada oma 
sissetulekute ja väljaminekutega ja 
panna väljaminekud õigesse järje-
korda, et tõeliselt tähtsad asjad teh-
tud saaksid. teiseks soovitan hästi 
planeerida ja olla täpselt kursis oma 
lähedaste plaanide ja tegevusega, et 
me teaksime, kus meie lähedased 
on, kellega nad on, millal, kellega ja 
millega nad koju tulevad. siis juhtub 
vähem halbu üllatusi. kolmandaks 
soovitan palju suhelda oma naabrite 
ja kaaskodanikega, hoida nendega 
sõbralikke suhteid, et leida ühiseid 
võimalusi ja tarkusi oma kodu kaits-
miseks pahade eest.

Jaanus Rahumägi

Lääne-Virumaal 
sündis novembris 
44 last
Lääne-Virumaal registreeriti k.a 
novembrikuus 44 inimese sünd ja 
55 inimese surm.

iive oli möödunud kuul positiivne 
kadrina, sõmeru, väike-maarja val-
las ning rakvere ja rakke vallas. mit-
te ühtegi last ei sündinud novembri-
kuus rägavere ja vihula vallas.

käesoleva aasta 11 kuuga on 
maakonnas sündinud kokku 658 
last. 11 kuu seisuga on iive positiiv-
ne sõmeru, rägavere ja viru-nigula 
vallas. kõige kehvem on seis iibega 
vihula vallas, kus on 2008. aasta 
jooksul sündinud neli ja surnud 40 
inimest.

2008. a 11 kuuga on maakonnas 
registreeritud 850 inimese surm. 

Poola ajaloolane 
saab Rakveres 
mälestusmärgi
Poola suursaatkond Tallinnas ja 
Rakvere linnavalitsus jäädvusta-
vad Rakveres sündinud silma-
paistva Poola ajaloolase Stanisław 
Herbsti (1907–1973) mälestuse 
ning püstitavad talle mälestus-
märgi.

saatkonna esindajad avavad mä-
lestusmärgi rakvere kirikupargis 17. 
detsembril kell 11. sama päeva pä-
rastlõunal toimub tallinnas konve-
rents “ajaloolase roll muutuvas ajas”, 
mille on korraldanud poola suursaat-
kond ja eesti ajaloomuuseum. esine-
jate nimekirjas on teiste hulgas ka: 
sirje karis, suursaadik tomasz chłon, 
professor raimo pullat ja professor 
mirosław nagielski.

´
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Pensionide 
maksmise kord 
muutub
Paljudele pen-
sionäridele 
peaks aasta lõ-
pus koju jõudma 
kiri, et alates 
järgmise aasta 
veebruarist ei 
tooda pensione enam koju kätte. 

enam  ei ole võimalik ka postkon-
torist pensione, toetusi ja hüvitisi väl-
ja võtta. koju saadetud kirjas selgita-
takse, kuidas edaspidi raha kätte 
saab ning palutakse valida endale 
kõige sobivam variant. kirjaga on 
kaasas avaldus ja ümbrik – peale vali-
ku tegemist tuleb need tagasi saata. 
pensionide ja toetuste kättesaami-
seks on inimestel järgmised valikud:

raha kantakse panka nende ar-yy
vele. kulu kannab riik. 
raha kantakse kellegi teise arve-yy
le, ka näiteks kohaliku omavalit-
suse. ka see on inimesele endale 
tasuta. 
raha tuuakse posti teel kojukan-yy
dena pensionärile, puudega ini-
mesele või sotsiaaltoetuse saaja-
le. selle eest maksab saaja eesti 
postile 60 krooni. 
mõningatel juhtudel tasub riik ko-yy
jukande. selleks tuleb täita aval-
duse vastav osa ja kirjutada põh-
jendus. kojukande eest ei pea 
inimene ise maksma, kui ta on: 
sügava puudega töövõimetus-yy
pensionär;
sügava puudega töövõimetuks yy
tunnistatud rahvapensioni saaja; 
vanaduspensioniealine, kellel on yy
liikumistakistus või elab hajaasus-
tusalal ja pangateenus on raskesti 
kättesaadav. 

neil inimestel tuleb esitada taotlus 
elukohajärgsele pensioniametile. 
taotluse vormi saab sotsiaalkindlus-
tusameti kodulehelt, pensioniameti-
test ning samuti saadeti taotluse 
vorm koos teavituskirjaga koju ka 
kõigile neile, kes praegu saavad 
pensioni/toetusi/hüvitisi posti kau-
du. taotlus peab olema põhjenda-
tud. elukohajärgne pensioniamet 
teeb otsuse 10 tööpäeva jooksul 
vastava taotluse esitamisest arvates.

Kairi Lutt,
sotsiaalministri nõunik

Saneerimisseadus 
on esimene 
samm majanduse 
kasvuks
Riigikogus 90 poolthäälega vastu-
võetud saneerimisseadus on re-
formierakondlase Hanno Pevkuri 
sõnul esimene täideviidud samm 
Eesti majanduse kasvule pööra-
miseks. 

mõni aeg tagasi käis reformiera-
kond välja omapoolselt 7 sammu, 
mis peavad viima eesti uue majan-
duskasvuni, kus üheks eesmärgiks 
oli ka saneerimisseaduse vastuvõt-
mine nii kiiresti kui võimalik.

pevkuri sõnul on hea, et riigikogu 
suutis reageerida antud majandus-
olukorras väga kiiresti ja tuua sanee-
rimisseaduse jõustumine esialgu pla-
neeritust pool aastat varasemaks. 
’’nüüd võib öelda, et majandusras-
kustes ettevõtted saavad endale uue 
saneerimisseaduse näol kena jõulu-
kingituse, mille abil õnnestub oma 
ettevõte ehk päästa pankrotist ja eda-
si tegutseda,“ ütles pevkur.

Toomas Viks

Tasub teada

Nüüdsest saavad Eesti kodanikud va
balt vabaduse sümbolit – New Yorgi 
vabadussammast – külastada.

Tasub teada

Tugev ja demokraatlik 
Ameerika on parim Eesti 
julgeoleku garant. 

Euro kiireks prioriteediks
Majanduse viimastest arengusuun-
dumustest rääkides tõstab Eesti Pan-
ga asepresident Andres Sutt esile, et 
maailmamajanduse kasvutempo on 
viimastel nädalatel oluliselt aeglus-
tunud ning finantskriisi mõju jõud-
nud reaalmajandusse ja tööturule. 
„Muutunud keskkonnas on kasva-
nud tõenäosus, et Eesti majandus 
areneb järgmisel aastal Eesti Panga 
riskistsenaariumi kohaselt ja majan-
duse maht väheneb enam kui 2 prot-
senti. Samas kujunevad inflatsioon 
ja jooksevkonto defitsiit väiksemaks 
ning tööpuudus mõnevõrra suure-
maks,” rääkis Sutt. Keskpanga ase-
president rõhutab, et muutunud olu-
des on eriti tähtis sihipärane tegevus 
euro kasutuselevõtuks. Selleks vaja-
like nõuete täitmine eeldab valmis-
olekut eelarve kulude oluliseks kär-
pimiseks, märkis keskpankur Eesti 
Panga teatel.

Madalamad maksud. 
Parem maksukeskkond
Tulumaksureform, mille peatamine 
on aastaks kokku lepitu, peab jätku-
ma. Tulumaksu alandatakse isegi se-
ni kõrge maksukoormusega silma 
paistnud Põhjamaades. Kunagi Ees-
tile eelised taganud maksude alan-
damine on saanud trendiks kõikjal. 
Majanduskeskkonna elavdamiseks 
vajab Eesti taas enam välisinvestee-
ringuid. Välisraha tuleb Eestisse aga 
vaid siis, kui on olemas kindlus, et 
siin saab äri ajada liigsete bürokraat-
like takistusteta.

„Välisinvestorite silmis on oluline 
stabiilne ja lihtne maksusüsteem, in-
vesteeringute maksuvabastus, ini-
meste keskmisest paremini arene-
nud võime mõelda n-ö majandus-
keeles,” selgitas Saaremaal elektroo-

nikakomponente tootev Erik Keer-
berg Äripäevas juba kevadel.

Vähem bürokraatiat. 
Eesti ettevõtluskeskuseks
Üheks oluliseks detailiks on justiits-
ministri poolt prioriteetseks hinna-
tud vajadus kiirendada kohtuasjade 
arutamist. Majandusvaidlustes, kus 
tihti kõne all sajad miljonid, kindlus-
tab elava äritegemise võimaluse vaid 
kohtuotsuse kiire saabumine. Kiire-
ma kohtupidamise vajalikkust möö-
nab ka Riigikohtu esimees Märt Rask. 
„Kõige hullem on, et kohus ei saa nõu-
da tõendiallikaks olevalt tunnistajalt, 
et ta kolme aasta pärast peaks detail-
selt mäletama sündmust, mille tun-
nistajaks ta on. Tõendite väärtus ajas 
ei kasva, vaid kahaneb, ja seetõttu 
õigusmõistmise kvaliteet kahaneb,” 
rääkis Rask Rahvusringhäälingus koh-
tute tegevust tutvustanud saates.

Nimetamist väärib ka seitsmes 
sammus kirjas olev kava juba järgmi-
sel aastal vastu võtta majandushal-
dusõiguse üldosa, mis peab tagama, 
et ettevõtjatele ei seataks arusaama-
tuid ega põhjendamatuid takistusi.

Riigi eelistused paika
Riik peab eelolevatel aastatel eelar-
veraha nappuse kiuste toetama trans-
pordivõimaluste parandamist ning 
teadmismahukat eksporditööstust 
toetavaid infrastruktuure. Kindlasti 
tasub senisest veelgi rohkem tähele-
panu pöörata Eesti tutvustamisele 
laias maailmas. „Eksportivad ettevõt-
ted on need, kes tihedas rahvusvahe-
lises konkurentsis võtavad endale liid-
rirolli Eesti majanduskasvule uue hoo 
andmisel. Väikeses riigis on eksport 
ühteaegu nii väljakutse kui ka võima-
lus kõikidele ettevõtetele – suurtele, 
keskmistele ja väikestele,“ selgitab 
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Toomas Luman Riigikogu 
kõnetoolis.
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Ainult tänu väärtuspõhise
le poliitikale on meie 
riigile ja rahvale taas antud 
võimalus.

Ainult tänu väärtuspõhise
le poliitikale on meie 
riigile ja rahvale taas antud 
võimalus.

Ettevõtluse Arendamise Sihtasutuse 
ekspordi divisjoni direktor Allar Kor-
jas novembrikuu Eesti Majanduse 
Teatajas selle teemaga riiklikult tege-
lemise vajalikkust. 

Parem keskkond 
targale tööjõule
Et konkurentsis püsida, tuleb pide-
valt uusi oskusi juurde õppida. Et os-
kusi rakendada, vajame uusi töökoh-
ti. Uute töökohtade tekkele aitab kaa-
sa uus töölepinguseadus, mis moti-
veerib töötajat ennast arendama ja 
koolitama ning ettevõtjat uusi töö-
kohti looma. Et Eestisse tuleks roh-
kem nn tarku töökohti, et siia soovik-
sid tulla kõrgepalgalised ja võimekad 
tipptegijad, keda soovitakse enda juu-
res näha kogu maailmas, on mõistlik 
seada sotsiaalmaksule ülempiir. See 
annaks Eestile konkurentsieelise, sa-
muti motiveeriks palka ja makse maks-
ma ausalt, ilma igasuguste „susser-
damisteta“. 

„Kui vaatame viimaste aastate kii-
ret palgakasvu, siis iga lisandunud 
palgakroon tähendab keskmise pal-
ga puhul ettevõtjale tegelikku kulu 
1,73 krooni. Väikeettevõtete puhul on 
see märkimisväärne täiendav koor-
mus. Ja siinkohal tuleb tõdeda, et töö-
jõu maksustamine, eriti selles osas, 
kui palju maksavad tööandjad, on 
Eestis Euroopa üks kõrgemaid,“ sel-
gitas Kaubandus-Tööstuskoja juha-
tuse esimees Toomas Luman Riigi-
kogus ettevõtluse arutelul esinedes.

Energiajulgeolek
Kuna Leetu rajatava tuumajaama tu-
levik pole selge, siis on energiajulge-
oleku tagamiseks igati asjakohane 
plaan rajada Eestisse aastaks 2020 
oma tuumajaam. Akadeemik Anto 
Raukas on märkinud, et Eesti ener-
giatarbimine on suur ning see kas-
vab 4-5 protsenti aastas. „Me peame 
vähendama põlevkivielektri osakaa-

lu Eestis, aga seda tuleb kuidagi kom-
penseerida. Kõige mõistlikumaks ja 
odavamaks lahenduseks on siinko-
hal tuumaenergia, sest näiteks ava-
mere tuulepargid oleksid üle kahe 
korra kallimad,” avaldab akadeemik 
arvamust Eesti Päevalehes. Kindlas-
ti tuleb kaaluda võimalust tuumajaa-
ma rajamisel erakapitali kaasata. 

Eesti Energias tuumaenergiaala-
seid projekte juhtiva Andres Tropi sõ-
nul uurib Eesti Energia praegu kõiki 
võimaliku tuumaprojektiga seondu-
vaid aspekte. Tehnoloogia valdkon-
nas liitus ettevõte hiljuti näiteks rah-
vusvahelise konsortsiumiga, mis te-
geleb IRIS-e nimelise 3+ põlvkonna 
kergeveereaktori arendamisega. Te-
gemist on passiivsete kaitsesüstee-
midega ja lihtsustatud konstruktsioo-
niga reaktoriga, mis võib kommerts-
kasutusse jõuda umbes 2015. aastal.
„Rahalisi kohustusi meile selle prog-
rammiga liitumisel ei kaasnenud, küll 
aga saime me ligipääsu tehnilisele 
dokumentatsioonile, mis võimaldab 
hinnata reaktori potentsiaali ja teh-
noloogia jätkusuutlikkust,” lausus 
Andres Tropp. Eesti Energia hoiab uk-
se lahti ka teistele reaktori tootjatele, 
mitte ainult IRIS.

Vaba turg ja vaba kodanik
Tallinna keskturul hapukapsaid müüv 
tädi Valja nõustub Euroopa Komisjo-
ni asepresidendi Siim Kallase väljaöel-
dud mõttega, et vaba turu tagamiseks  
peab riik turuplatsi korras hoidma. Se-
da nii laiemalt kui kitsamalt vaadates. 
„Erinevaid piiranguid on liiga palju,“ 
lausub naine viidates hiljaaegu ringel-
nud plaanile turul aia- ja põllusaadus-
tega kauplemise korda senisest palju 
karmimaks muuta.

Valitsusel ei ole midagi anda, kui ta 
ei ole seda enne kelleltki ära võtnud. Ja 
valitsus, mis on piisavalt suur, et anda 
sulle kõik, mida sa soovid, on piisavalt 
suur, et ära võtta kõik, mis sul on.
Igaüks saab seitsme majanduskas-
vu tagamiseks ja Eesti elu parandami-
seks vajaliku sammu kohta internetis 
sõna sekka öelda aadressil seitsesam-
mu.reform.ee 

Detsembri alguses avalikustatud seitset sammu Eesti majandusele uue hoo 
andmiseks arutatakse elavalt.

Tallinna Volikogu võttis vas-
tu otsuse nr.256 „Koolieelse-
te lasteasutuste teenindus-

piirkonna kinnitamine“ 10.augus-
til 2000.a.,millega kinnitati munitsi-
paalomandis olevate lasteasutuste 
teeninduspiirkonnaks Tallinna lin-
na haldusterritoorium.

Teeninduspiirkonnaks kogu linn
Enne selle otsuse vastuvõtmist oli 

teeninduspiirkondadeks linnaosa hal-
dusterritoorium. Tolleaegne voliko-
gu otsus oli iseenesest ju mõistetav. 
Laste sündivus oli siis drastiliselt vä-
henenud, paljud lasteaiad töötasid 
alakoormusega, nii mõnigi hoone sei-
sis lausa tühjana. Mitmeid lasteaia-

Seitse sammu 
uue kasvuni

Reformierakonna energiapo
liitika töörühma juhi Kalle 
Pallingu sõnul on Eestisse 
tuumajaama rajamiseks pool 
seadusandlust juba olemas. 

„Seoses Paldiski õppereak-
tori sulgemisega on Ees-
ti tänaseks ühinenud mit-

me tuumateemat puudutava rah-
vusvahelise konventsiooniga. Täna-
ne seadusandlik baas vajab küll olu-
list täiendamist, kuid pea pool sea-
dusandlust põhimõtteliste otsuste 
tegemiseks on meil olemas, et saak-
sime alustada tuumajaama raja-
mist,’’ ütles Palling. 

’’Riigikogu võttis hiljuti vastu tuu-
mamaterjali füüsilise kaitse konvent-
siooni muudatuse, mis reguleerib tuu-
mamaterjali kaitset ja selle meetmeid 
riikidevahelise vedude ajal. Suurem 
arutelu seisab aga veel ees pärast ener-
giamajanduse arengukava vastuvõt-
mist,’’ sõnas Palling. Pallingu sõnul 
loob majandus- ja kommunikatsioo-
niministeeriumis arutluse all olev ener-
giamajanduse pikaajaline arenguka-
va eeldused seadusandluse tekkeks. 

Parim lahendus — tuumajaam
Viimased kohtumised Eesti Energia ja 
MTÜ Eesti Tuumajaam esindajatega 
annavad kindlust Reformierakonna 

Tuumajaama rajamiseks 
pooled seadused olemas

seisukohale, et tarbijale taskukohase 
hinnaga elektrit suudab pakkuda vaid 
Eesti oma tuumajaam. 

Kalle Pallingu arvates pole tegelik-
kuses tähtis, kuidas toodetakse elekt-
rit, vaid millise hinnaga seda on või-
malik tarbijal osta. ’’2013. aastal, kui 
Eesti on osa Põhjamaade elektritu-
rust, muutub elekter kaubaks, mille 

hinna määrab turg. On selge, et ener-
geetilise sõltumatuse tagamiseks va-
jame me kiireid otsuseid ja poliitilist 
konsensust,’’ ütles Palling. 

Eesmärgiks madal hind
’’Meie ülesandeks seadusandjatena 
on tagada võrdsed võimalused ja sea-
dusandlus madalaima hinnaga ja 
keskkonnasäästliku energia tootmi-
seks,’’ lisas Palling. 

Reformierakonna poolt välja käidud 
programmi „7 sammu majanduskas-
vuni” üheks tähtsaks osaks on ener-
giajulgeoleku tagamine, mis näeb ette 
oma tuumajaama rajamist Eestisse. 

Toomas Viks

Riigikogu riigikaitsekomisjoni 
esimehe Mati Raidma sõnul 
pikendab parlament meie 

kaitseväelaste mandaate erinevates 
kriisikolletes osalemiseks iga-aasta-
selt lähtudes meie toetuse vajadu-
sest, vahepealsetest arengutest ning 
abistatava riigi soovist. Loomulikult 
saab otsuse langetamiseks kõige va-
hetuma informatsiooni tutvudes 
olukorraga kohapeal.

Novembri lõpus käis Raidma Iraa-
gis meie kaitseväelaste tegemistega 
ning kohalike arengutega tutvumas. 
„Kinnistus minu arusaam missiooni 
jätkamise vajadusest. Meie kaitseväe-
laste tehtav on kõrgelt tunnustatud nii 
meie koalitsioonipartnerite kui koha-
liku kogukonna liidrite poolt.“ Vestlu-
sest kohaliku omavalitsuse juhi Faysal 
Abbas Al Tamimi ja hõimuliidritega jäi 
Mati Raidma kinnitusel kõlama aus-

Mati Raidma: Iraak vajab veel meie abi
tus ja tänu Eesti kaitseväelastele. Seda 
ka praeguses uuenenud situatsioonis, 
kus julgeolekuprobleemide taandu-
misel on Iraagis suurenenud võima-
lused toetada kohalikku elanikkonda. 
„Tänane tegevuste raskuskese üha ena-
mates Iraagi provintsides on suundu-
mas elutähtsate struktuuride taasta-
misele. Samuti täidavad eestlased jät-
kuvates ühispatrullides Iraagi julge-
olekujõududega nii toetavat kui ka 
koolitavat ülesannet,“ rääkis Raidma 
Teatajale.

Hõimujuht šeik Ibrahim Khalil 
Khalafi sõnul on julgeolekuolukord 
Bassami külas ja ümbruskonnas tä-
nu USA ja Eesti kaitseväelastele tun-
duvalt paranenud ning ei kujuta enam 
suurimat probleemi, millest ka kogu-
konna tänu. „Tänane põletavaim 
probleem on elementaarse elukesk-
konna taastamine, koalitsiooniväge-
de kohalolek ja toetus on selles faa-
sis veel vajalik,” ütles šeik Ibrahim 
Mati Raidmaga kõneldes.

Peep Lillemägi Mati Raidma novembri lõpus kohtumas kohalike hõimuliidritega.

 On selge, et energeetilise 
sõltumatuse tagamiseks 
vajame me kiireid otsuseid 
ja poliitilist konsensust.

Moodsa tuumajaama rajamine on keerukas ja aeganõudev tegevus, mis nõuab vastava seadusandluse olemasolu.

erakogu

reformierakonna 7 sammu uue 
majanduskasvuni seab eesmärgiks 
veel muuhulgas kiire eurole kasutuse-
levõtu, eesti kui ettevõtluskeskkonna 
loomise, tööjõuturu korrastamise, 
energiajulgeoleku tagamise ja lähtumi-
se põhimõttest - vaba turg ning vaba 
kodanik.

Taas on päevakorras Eesti 
Kaitseväe Iraagi missiooni 
pikendamine. 
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Pensionide 
maksmise kord 
muutub
Paljudele pen-
sionäridele 
peaks aasta lõ-
pus koju jõudma 
kiri, et alates 
järgmise aasta 
veebruarist ei 
tooda pensione enam koju kätte. 

enam  ei ole võimalik ka postkon-
torist pensione, toetusi ja hüvitisi väl-
ja võtta. koju saadetud kirjas selgita-
takse, kuidas edaspidi raha kätte 
saab ning palutakse valida endale 
kõige sobivam variant. kirjaga on 
kaasas avaldus ja ümbrik – peale vali-
ku tegemist tuleb need tagasi saata. 
pensionide ja toetuste kättesaami-
seks on inimestel järgmised valikud:

raha kantakse panka nende ar-yy
vele. kulu kannab riik. 
raha kantakse kellegi teise arve-yy
le, ka näiteks kohaliku omavalit-
suse. ka see on inimesele endale 
tasuta. 
raha tuuakse posti teel kojukan-yy
dena pensionärile, puudega ini-
mesele või sotsiaaltoetuse saaja-
le. selle eest maksab saaja eesti 
postile 60 krooni. 
mõningatel juhtudel tasub riik ko-yy
jukande. selleks tuleb täita aval-
duse vastav osa ja kirjutada põh-
jendus. kojukande eest ei pea 
inimene ise maksma, kui ta on: 
sügava puudega töövõimetus-yy
pensionär;
sügava puudega töövõimetuks yy
tunnistatud rahvapensioni saaja; 
vanaduspensioniealine, kellel on yy
liikumistakistus või elab hajaasus-
tusalal ja pangateenus on raskesti 
kättesaadav. 

neil inimestel tuleb esitada taotlus 
elukohajärgsele pensioniametile. 
taotluse vormi saab sotsiaalkindlus-
tusameti kodulehelt, pensioniameti-
test ning samuti saadeti taotluse 
vorm koos teavituskirjaga koju ka 
kõigile neile, kes praegu saavad 
pensioni/toetusi/hüvitisi posti kau-
du. taotlus peab olema põhjenda-
tud. elukohajärgne pensioniamet 
teeb otsuse 10 tööpäeva jooksul 
vastava taotluse esitamisest arvates.

Kairi Lutt,
sotsiaalministri nõunik

Saneerimisseadus 
on esimene 
samm majanduse 
kasvuks
Riigikogus 90 poolthäälega vastu-
võetud saneerimisseadus on re-
formierakondlase Hanno Pevkuri 
sõnul esimene täideviidud samm 
Eesti majanduse kasvule pööra-
miseks. 

mõni aeg tagasi käis reformiera-
kond välja omapoolselt 7 sammu, 
mis peavad viima eesti uue majan-
duskasvuni, kus üheks eesmärgiks 
oli ka saneerimisseaduse vastuvõt-
mine nii kiiresti kui võimalik.

pevkuri sõnul on hea, et riigikogu 
suutis reageerida antud majandus-
olukorras väga kiiresti ja tuua sanee-
rimisseaduse jõustumine esialgu pla-
neeritust pool aastat varasemaks. 
’’nüüd võib öelda, et majandusras-
kustes ettevõtted saavad endale uue 
saneerimisseaduse näol kena jõulu-
kingituse, mille abil õnnestub oma 
ettevõte ehk päästa pankrotist ja eda-
si tegutseda,“ ütles pevkur.

Toomas Viks

Tasub teada

Nüüdsest saavad Eesti kodanikud va
balt vabaduse sümbolit – New Yorgi 
vabadussammast – külastada.

Tasub teada

Tugev ja demokraatlik 
Ameerika on parim Eesti 
julgeoleku garant. 

Euro kiireks prioriteediks
Majanduse viimastest arengusuun-
dumustest rääkides tõstab Eesti Pan-
ga asepresident Andres Sutt esile, et 
maailmamajanduse kasvutempo on 
viimastel nädalatel oluliselt aeglus-
tunud ning finantskriisi mõju jõud-
nud reaalmajandusse ja tööturule. 
„Muutunud keskkonnas on kasva-
nud tõenäosus, et Eesti majandus 
areneb järgmisel aastal Eesti Panga 
riskistsenaariumi kohaselt ja majan-
duse maht väheneb enam kui 2 prot-
senti. Samas kujunevad inflatsioon 
ja jooksevkonto defitsiit väiksemaks 
ning tööpuudus mõnevõrra suure-
maks,” rääkis Sutt. Keskpanga ase-
president rõhutab, et muutunud olu-
des on eriti tähtis sihipärane tegevus 
euro kasutuselevõtuks. Selleks vaja-
like nõuete täitmine eeldab valmis-
olekut eelarve kulude oluliseks kär-
pimiseks, märkis keskpankur Eesti 
Panga teatel.

Madalamad maksud. 
Parem maksukeskkond
Tulumaksureform, mille peatamine 
on aastaks kokku lepitu, peab jätku-
ma. Tulumaksu alandatakse isegi se-
ni kõrge maksukoormusega silma 
paistnud Põhjamaades. Kunagi Ees-
tile eelised taganud maksude alan-
damine on saanud trendiks kõikjal. 
Majanduskeskkonna elavdamiseks 
vajab Eesti taas enam välisinvestee-
ringuid. Välisraha tuleb Eestisse aga 
vaid siis, kui on olemas kindlus, et 
siin saab äri ajada liigsete bürokraat-
like takistusteta.

„Välisinvestorite silmis on oluline 
stabiilne ja lihtne maksusüsteem, in-
vesteeringute maksuvabastus, ini-
meste keskmisest paremini arene-
nud võime mõelda n-ö majandus-
keeles,” selgitas Saaremaal elektroo-

nikakomponente tootev Erik Keer-
berg Äripäevas juba kevadel.

Vähem bürokraatiat. 
Eesti ettevõtluskeskuseks
Üheks oluliseks detailiks on justiits-
ministri poolt prioriteetseks hinna-
tud vajadus kiirendada kohtuasjade 
arutamist. Majandusvaidlustes, kus 
tihti kõne all sajad miljonid, kindlus-
tab elava äritegemise võimaluse vaid 
kohtuotsuse kiire saabumine. Kiire-
ma kohtupidamise vajalikkust möö-
nab ka Riigikohtu esimees Märt Rask. 
„Kõige hullem on, et kohus ei saa nõu-
da tõendiallikaks olevalt tunnistajalt, 
et ta kolme aasta pärast peaks detail-
selt mäletama sündmust, mille tun-
nistajaks ta on. Tõendite väärtus ajas 
ei kasva, vaid kahaneb, ja seetõttu 
õigusmõistmise kvaliteet kahaneb,” 
rääkis Rask Rahvusringhäälingus koh-
tute tegevust tutvustanud saates.

Nimetamist väärib ka seitsmes 
sammus kirjas olev kava juba järgmi-
sel aastal vastu võtta majandushal-
dusõiguse üldosa, mis peab tagama, 
et ettevõtjatele ei seataks arusaama-
tuid ega põhjendamatuid takistusi.

Riigi eelistused paika
Riik peab eelolevatel aastatel eelar-
veraha nappuse kiuste toetama trans-
pordivõimaluste parandamist ning 
teadmismahukat eksporditööstust 
toetavaid infrastruktuure. Kindlasti 
tasub senisest veelgi rohkem tähele-
panu pöörata Eesti tutvustamisele 
laias maailmas. „Eksportivad ettevõt-
ted on need, kes tihedas rahvusvahe-
lises konkurentsis võtavad endale liid-
rirolli Eesti majanduskasvule uue hoo 
andmisel. Väikeses riigis on eksport 
ühteaegu nii väljakutse kui ka võima-
lus kõikidele ettevõtetele – suurtele, 
keskmistele ja väikestele,“ selgitab 

foto: scanpix

Toomas Luman Riigikogu 
kõnetoolis.
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Ainult tänu väärtuspõhise
le poliitikale on meie 
riigile ja rahvale taas antud 
võimalus.

Ainult tänu väärtuspõhise
le poliitikale on meie 
riigile ja rahvale taas antud 
võimalus.

Ettevõtluse Arendamise Sihtasutuse 
ekspordi divisjoni direktor Allar Kor-
jas novembrikuu Eesti Majanduse 
Teatajas selle teemaga riiklikult tege-
lemise vajalikkust. 

Parem keskkond 
targale tööjõule
Et konkurentsis püsida, tuleb pide-
valt uusi oskusi juurde õppida. Et os-
kusi rakendada, vajame uusi töökoh-
ti. Uute töökohtade tekkele aitab kaa-
sa uus töölepinguseadus, mis moti-
veerib töötajat ennast arendama ja 
koolitama ning ettevõtjat uusi töö-
kohti looma. Et Eestisse tuleks roh-
kem nn tarku töökohti, et siia soovik-
sid tulla kõrgepalgalised ja võimekad 
tipptegijad, keda soovitakse enda juu-
res näha kogu maailmas, on mõistlik 
seada sotsiaalmaksule ülempiir. See 
annaks Eestile konkurentsieelise, sa-
muti motiveeriks palka ja makse maks-
ma ausalt, ilma igasuguste „susser-
damisteta“. 

„Kui vaatame viimaste aastate kii-
ret palgakasvu, siis iga lisandunud 
palgakroon tähendab keskmise pal-
ga puhul ettevõtjale tegelikku kulu 
1,73 krooni. Väikeettevõtete puhul on 
see märkimisväärne täiendav koor-
mus. Ja siinkohal tuleb tõdeda, et töö-
jõu maksustamine, eriti selles osas, 
kui palju maksavad tööandjad, on 
Eestis Euroopa üks kõrgemaid,“ sel-
gitas Kaubandus-Tööstuskoja juha-
tuse esimees Toomas Luman Riigi-
kogus ettevõtluse arutelul esinedes.

Energiajulgeolek
Kuna Leetu rajatava tuumajaama tu-
levik pole selge, siis on energiajulge-
oleku tagamiseks igati asjakohane 
plaan rajada Eestisse aastaks 2020 
oma tuumajaam. Akadeemik Anto 
Raukas on märkinud, et Eesti ener-
giatarbimine on suur ning see kas-
vab 4-5 protsenti aastas. „Me peame 
vähendama põlevkivielektri osakaa-

lu Eestis, aga seda tuleb kuidagi kom-
penseerida. Kõige mõistlikumaks ja 
odavamaks lahenduseks on siinko-
hal tuumaenergia, sest näiteks ava-
mere tuulepargid oleksid üle kahe 
korra kallimad,” avaldab akadeemik 
arvamust Eesti Päevalehes. Kindlas-
ti tuleb kaaluda võimalust tuumajaa-
ma rajamisel erakapitali kaasata. 

Eesti Energias tuumaenergiaala-
seid projekte juhtiva Andres Tropi sõ-
nul uurib Eesti Energia praegu kõiki 
võimaliku tuumaprojektiga seondu-
vaid aspekte. Tehnoloogia valdkon-
nas liitus ettevõte hiljuti näiteks rah-
vusvahelise konsortsiumiga, mis te-
geleb IRIS-e nimelise 3+ põlvkonna 
kergeveereaktori arendamisega. Te-
gemist on passiivsete kaitsesüstee-
midega ja lihtsustatud konstruktsioo-
niga reaktoriga, mis võib kommerts-
kasutusse jõuda umbes 2015. aastal.
„Rahalisi kohustusi meile selle prog-
rammiga liitumisel ei kaasnenud, küll 
aga saime me ligipääsu tehnilisele 
dokumentatsioonile, mis võimaldab 
hinnata reaktori potentsiaali ja teh-
noloogia jätkusuutlikkust,” lausus 
Andres Tropp. Eesti Energia hoiab uk-
se lahti ka teistele reaktori tootjatele, 
mitte ainult IRIS.

Vaba turg ja vaba kodanik
Tallinna keskturul hapukapsaid müüv 
tädi Valja nõustub Euroopa Komisjo-
ni asepresidendi Siim Kallase väljaöel-
dud mõttega, et vaba turu tagamiseks  
peab riik turuplatsi korras hoidma. Se-
da nii laiemalt kui kitsamalt vaadates. 
„Erinevaid piiranguid on liiga palju,“ 
lausub naine viidates hiljaaegu ringel-
nud plaanile turul aia- ja põllusaadus-
tega kauplemise korda senisest palju 
karmimaks muuta.

Valitsusel ei ole midagi anda, kui ta 
ei ole seda enne kelleltki ära võtnud. Ja 
valitsus, mis on piisavalt suur, et anda 
sulle kõik, mida sa soovid, on piisavalt 
suur, et ära võtta kõik, mis sul on.
Igaüks saab seitsme majanduskas-
vu tagamiseks ja Eesti elu parandami-
seks vajaliku sammu kohta internetis 
sõna sekka öelda aadressil seitsesam-
mu.reform.ee 

Detsembri alguses avalikustatud seitset sammu Eesti majandusele uue hoo 
andmiseks arutatakse elavalt.

Tallinna Volikogu võttis vas-
tu otsuse nr.256 „Koolieelse-
te lasteasutuste teenindus-

piirkonna kinnitamine“ 10.augus-
til 2000.a.,millega kinnitati munitsi-
paalomandis olevate lasteasutuste 
teeninduspiirkonnaks Tallinna lin-
na haldusterritoorium.

Teeninduspiirkonnaks kogu linn
Enne selle otsuse vastuvõtmist oli 

teeninduspiirkondadeks linnaosa hal-
dusterritoorium. Tolleaegne voliko-
gu otsus oli iseenesest ju mõistetav. 
Laste sündivus oli siis drastiliselt vä-
henenud, paljud lasteaiad töötasid 
alakoormusega, nii mõnigi hoone sei-
sis lausa tühjana. Mitmeid lasteaia-

Seitse sammu 
uue kasvuni

Reformierakonna energiapo
liitika töörühma juhi Kalle 
Pallingu sõnul on Eestisse 
tuumajaama rajamiseks pool 
seadusandlust juba olemas. 

„Seoses Paldiski õppereak-
tori sulgemisega on Ees-
ti tänaseks ühinenud mit-

me tuumateemat puudutava rah-
vusvahelise konventsiooniga. Täna-
ne seadusandlik baas vajab küll olu-
list täiendamist, kuid pea pool sea-
dusandlust põhimõtteliste otsuste 
tegemiseks on meil olemas, et saak-
sime alustada tuumajaama raja-
mist,’’ ütles Palling. 

’’Riigikogu võttis hiljuti vastu tuu-
mamaterjali füüsilise kaitse konvent-
siooni muudatuse, mis reguleerib tuu-
mamaterjali kaitset ja selle meetmeid 
riikidevahelise vedude ajal. Suurem 
arutelu seisab aga veel ees pärast ener-
giamajanduse arengukava vastuvõt-
mist,’’ sõnas Palling. Pallingu sõnul 
loob majandus- ja kommunikatsioo-
niministeeriumis arutluse all olev ener-
giamajanduse pikaajaline arenguka-
va eeldused seadusandluse tekkeks. 

Parim lahendus — tuumajaam
Viimased kohtumised Eesti Energia ja 
MTÜ Eesti Tuumajaam esindajatega 
annavad kindlust Reformierakonna 

Tuumajaama rajamiseks 
pooled seadused olemas

seisukohale, et tarbijale taskukohase 
hinnaga elektrit suudab pakkuda vaid 
Eesti oma tuumajaam. 

Kalle Pallingu arvates pole tegelik-
kuses tähtis, kuidas toodetakse elekt-
rit, vaid millise hinnaga seda on või-
malik tarbijal osta. ’’2013. aastal, kui 
Eesti on osa Põhjamaade elektritu-
rust, muutub elekter kaubaks, mille 

hinna määrab turg. On selge, et ener-
geetilise sõltumatuse tagamiseks va-
jame me kiireid otsuseid ja poliitilist 
konsensust,’’ ütles Palling. 

Eesmärgiks madal hind
’’Meie ülesandeks seadusandjatena 
on tagada võrdsed võimalused ja sea-
dusandlus madalaima hinnaga ja 
keskkonnasäästliku energia tootmi-
seks,’’ lisas Palling. 

Reformierakonna poolt välja käidud 
programmi „7 sammu majanduskas-
vuni” üheks tähtsaks osaks on ener-
giajulgeoleku tagamine, mis näeb ette 
oma tuumajaama rajamist Eestisse. 

Toomas Viks

Riigikogu riigikaitsekomisjoni 
esimehe Mati Raidma sõnul 
pikendab parlament meie 

kaitseväelaste mandaate erinevates 
kriisikolletes osalemiseks iga-aasta-
selt lähtudes meie toetuse vajadu-
sest, vahepealsetest arengutest ning 
abistatava riigi soovist. Loomulikult 
saab otsuse langetamiseks kõige va-
hetuma informatsiooni tutvudes 
olukorraga kohapeal.

Novembri lõpus käis Raidma Iraa-
gis meie kaitseväelaste tegemistega 
ning kohalike arengutega tutvumas. 
„Kinnistus minu arusaam missiooni 
jätkamise vajadusest. Meie kaitseväe-
laste tehtav on kõrgelt tunnustatud nii 
meie koalitsioonipartnerite kui koha-
liku kogukonna liidrite poolt.“ Vestlu-
sest kohaliku omavalitsuse juhi Faysal 
Abbas Al Tamimi ja hõimuliidritega jäi 
Mati Raidma kinnitusel kõlama aus-

Mati Raidma: Iraak vajab veel meie abi
tus ja tänu Eesti kaitseväelastele. Seda 
ka praeguses uuenenud situatsioonis, 
kus julgeolekuprobleemide taandu-
misel on Iraagis suurenenud võima-
lused toetada kohalikku elanikkonda. 
„Tänane tegevuste raskuskese üha ena-
mates Iraagi provintsides on suundu-
mas elutähtsate struktuuride taasta-
misele. Samuti täidavad eestlased jät-
kuvates ühispatrullides Iraagi julge-
olekujõududega nii toetavat kui ka 
koolitavat ülesannet,“ rääkis Raidma 
Teatajale.

Hõimujuht šeik Ibrahim Khalil 
Khalafi sõnul on julgeolekuolukord 
Bassami külas ja ümbruskonnas tä-
nu USA ja Eesti kaitseväelastele tun-
duvalt paranenud ning ei kujuta enam 
suurimat probleemi, millest ka kogu-
konna tänu. „Tänane põletavaim 
probleem on elementaarse elukesk-
konna taastamine, koalitsiooniväge-
de kohalolek ja toetus on selles faa-
sis veel vajalik,” ütles šeik Ibrahim 
Mati Raidmaga kõneldes.

Peep Lillemägi Mati Raidma novembri lõpus kohtumas kohalike hõimuliidritega.

 On selge, et energeetilise 
sõltumatuse tagamiseks 
vajame me kiireid otsuseid 
ja poliitilist konsensust.

Moodsa tuumajaama rajamine on keerukas ja aeganõudev tegevus, mis nõuab vastava seadusandluse olemasolu.

erakogu

reformierakonna 7 sammu uue 
majanduskasvuni seab eesmärgiks 
veel muuhulgas kiire eurole kasutuse-
levõtu, eesti kui ettevõtluskeskkonna 
loomise, tööjõuturu korrastamise, 
energiajulgeoleku tagamise ja lähtumi-
se põhimõttest - vaba turg ning vaba 
kodanik.

Taas on päevakorras Eesti 
Kaitseväe Iraagi missiooni 
pikendamine. 
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Vabariigi 
aastapäeva peo 
lavastab Saaremäe
Üllar Saaremäe lavastab Rakvere 
teatri inimestega Jõhvi kontserdi-
majas toimuva vabariigi aastapäe-
va peo.

„kui mulle see ettepanek tehti, 
öeldi, et antakse vabad käed,” ütles 
rakvere teatri peanäitejuht Üllar 
saaremäe ja lisas, et vabariigi aasta-
päeva peo lavastamiseks ettepane-
ku edastanud presidendi kultuuri-
nõunik ja koolivend jaanus rohu-
maa ütles: moodusta endale punt 
inimestest, kellega teed, kirjutas 
eesti päevaleht.

„minu jaoks on oma teater parim 
inimeste ühendus, kellega teha, nii 
et pea kogu teater ongi hõivatud 
ürituse ettevalmistamisega,” rääkis 
saaremäe rakvere teatrist.

Kahula külaselts 
pälvis tunnustuse
Ida-Virumaal asuv MTÜ Kahula 
Külaselts kuulutati kodanikupäe-
val üheks riigi üheksast paremast 
kodanikuühendusest.

tunnustusüritusel kingiti kahula 
külaseltsile dvd filmiga kõigist tä-
navu kiituse saanud kodanikuühen-
dustest. maavanem andis seltsile 
üle raamitud tänukirja.

tunnustust käisid tallinnas vastu 
võtmas kahula külavanem ja küla-
seltsi juhatuse liige heljo mones, 
küla esindaja andrus pool ja seltsi 
liige astrid niinepuu.

läinud suvel tähistas kahula küla-
selts väärikalt kodukülas eestikeelse 
hariduse andmise 220. aastapäeva 
ja pälvis sellega ka ühiskonna tähe-
lepanu.

Jõhvi muusikakool 
saab 55aastaseks
Sel jõulukuul on Jõhvi muusika-
kooli rahval enam kui küll põhjust 
üksteisele õnne soovida – täitu-
mas on asutuse 55. tööaasta.

nähtud on nii helgemaid kui ka 
karmimaid aegu, kuid miski pole 
suutnud panna selle kooli asukaid 
oma pilli nurka viskama. 

kool alustas tööd 1953. aasta 
detsembris kahe õpetaja ja 27 õpi-
lasega. nüüdseks on see arv aga 
kenakesti kasvanud – noori pilli-
mängijaid on kokku 250 ja peda-
googe 32, neist 18 on ka sama 
muusikakooli vilistlased. praegu 
asutakse uues kontserdimaja hoo-
nes, kuhu koliti 2005. aastal.

Viru-Nigula tulevik – 
inimestega või inimesteta

Perspektiivika tööstuslin-
na Kunda ja Lääne-Viru-
maa keskuse Rakvere asumi-

ne Viru-Nigula vahetus läheduses 
on soodsaks asjaoluks eluterve ja 
väärtusliku elukeskkonna arenda-
miseks vallas.

Puudus elamispindadest
Reformierakonna Viru-Nigula piir-
konna organisatsiooni juhi Kristel 
Hani hinnangul on põhilisteks valu-
punktideks lasteaiakohtade ja ela-
mispindade puudus piirkonnas. „Las-
teaiakohtade arv on oluliselt väiksem, 
kui tegelik vajadus. Samuti ei ole noor-
tel peredel siinkandis kerge kanda 
kinnitada, kuna puudub kinnisvara-
arendus elamispindade loomiseks,” 
sõnas Hani murelikult tulevikuvälja-
vaadete kohta.

Praegu tuuakse kohapealse suur-

Novembri algul kogunes Re
formierakonna LääneViru 
maakonna juhatus eesotsas 
Kristiina Ojulandi ja Reformi
erakonna ViruNigula piir
konna juhi Kristel Haniga Vi
ruNigula raamatukogus, et 
arutleda maakonnas toimu
nud viimase aja muudatuste 
üle ja kaardistada ViruNigu
la põhilised vajadused.

MTÜ Noorte Omaalgatu-
se Toetamise Organisat-
sioon – ESN registreeri-

ti Sillamäel juba 1994. aastal. Malõ-
ševi sõnul olid Sillamäe laste huvid 
ja harrastused sel ajal hoopis teist-
sugused. Tunti huvi sõjamängude ja 
käsivõitluse vastu, mida Malõšev ka 
ise lastele õpetas.  

Noorus juhib end ise
„Praegu polegi võimalik olla kursis 
noorte kõikide tegemistega. Sellist hul-
ka moodsaid hobisid ja harrastusi ma 
oma töö algusaastaist ei mäleta,“ rää-
gib mees. Praegu tegutseb tema juhi-
tavas keskuses kuus eri tantsusuunda. 
Kolm nendest on mingil määral eks-
klusiivsed ja noorte seas väga populaar-
sed. „Vanamoodsad” ringid, kus õpe-
tab täiskasvanu, võib Malõševi sõnul 
unustada. Seetõttu on treeneri leidmi-
ne peaaegu võimatu ja lapsed tegutse-
vad iseseisvalt – õpetavad ise kõiki soo-
vijaid ja see toimib väga tõhusalt. 

Kõike tuleb ise proovida
„Mul on juba ammust ajast selline 
komme, et kõike, millega lapsed mi-
nu poole pöörduvad, proovin kõige-
pealt ise teha. Ja selles aitab mind 

“glamuurne” suursugune spordiala,  
millest tüdrukud on lihtsalt vaimus-
tuses,“ räägib Malõšev. 

Üldiselt õnnestub Igor Malõševil 
hästi ühte majja koondada palju eri-
nevaid asju: nüüdseks juba klassika-
line breiktants, kaasaegsed tantsud, 
suursugused spordialad ja tõeliselt 
mehised alad. Peale selle tehakse tööd 
neljal muusikasuunal, töötab foto-
stuudio, telekanal NooR,  praktilise 
psühholoogia keskus, meediaportaal 

ettevõtte Flexa enamus tööjõudu ko-
hale mujalt. „Ometigi võiksid nad kõik 
olla valla täieõiguslikud kodanikud ja 
saada vajaminevad teenused koha-
pealt,” on Kristiina Ojuland veendu-
nud.

Pole apteeki ega 
pangaautomaati
Kristel Hani sõnul on ka siia jõudnud 
üleüldine bussiliikluse reform, mis 
on muutnud püsiühenduse külade 
ning valla- ja maakonnakeskuse va-
hel kaootiliseks. „Meil puudub apteek 
ja pangaautomaat, milleta on koha-
peal suhteliselt keeruline toime tul-
la,” jätkab Kristel loetelu eluterve kesk-
konna arenguks vajalike detailide väl-
ja toomist.

„Kõik on tehtav,” on Reformiera-
konna Viru-Nigula piirkonna liikmed 
veendunud. „Meie ju elame siin ja ise 
andes panust elu paremaks muutmi-
sel väärtustame oma elukeskkonda,” 
olid kohalviibijad kindlad. Entusiasmi 
ja pealehakkamist jagub, jääb soovida 
vaid head pärituult ideede ja ettepa-
nekute realiseerimisel. IETI

minu sportlik minevik. Enda peal 
proovisin ka nüüd juba üldtuntud, 
kuid hiljuti tekkinud poiste harras-
tust parkuuri, samuti mõningaid 
kaasaegsete tantsude elemente na-
gu C-Walk, Tecktonik, Extreme. Nii 
või teisiti üritan haarata kõike uut,” 
selgitab Malõšev.

Kuid ei ole midagi paremat kui 
hästi unustatud vana. Ja selleks peab 
Malõšev matkamist. „Tõsi küll, prae-
gu elab see harrastus üle teatud muu-
tusi, lisandunud on ekstreemsus. Just 
meie organiseeritud ekstreemne matk 
kutsus lastes esile emotsioonide tor-
mi,“ räägib ta. Jalgsimatk toimus möö-
da kaljust mereranda ning seejärel 
laskumine kaljult koos julgestusega. 
Sellistel katsetel kontrollitakse ühtla-
si noorte inimeste võimet töötada 
meeskonnas. Loomulikult oli kõik 
äärmiselt ohutu, matka valmistas et-
te seikluskasvatuse spetsialistidest 
koosnev komisjon.

Poisid lendavad üle puusa
Kuhugi ei kao ka noorte inimeste hu-
vi nn tõeliste meeste harrastuste vas-
tu, nagu poks, käsivõitlus. Siin tööta-
vad poistega kvalifitseeritud treene-
rid. „Mees peab olema mees, st oska-
ma kaitsta iseennast ja tütarlast, üt-
levad poisid tihti, kuigi ka nende tüd-
rukud külastavad samuti hea meele-
ga treeninguid ning viskavad harju-
tustunnis oma poisse kergelt üle puu-
sa. Hoopis teine asi on vehklemine – 

Sillamäe noortekeskuses toimu-
vast ja oma tööst noortega jutus-
tab Sillamäe noortekeskuse direk-
tor ning Sillamäe linnavolinik Igor 
Malõšev.

Igor Malõšev proovib ja õpetab

Kristel Hani loodab ViruNigula probleemide lahenemisele.

Lühidalt

Igor Malõšev proovib ka ise kõik läbi.

erakogu 

scanpix

shutterstock
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Lasteaiakohtade arv on 
oluliselt väiksem, kui  
tegelik vajadus.

huvitavat lugemist

www.molodoi.ee, klubi  Warrior ja 
seikluskasvatuse rühm. 

„Olen alati valmis toetama noori 
inimesi nende algatustes või tõmba-
ma neid kaasa sellesse, mida on juba 
aastaid tehtud. Alustada on alati ras-
ke, kuid asuda millegi uue kallale on 
veelgi raskem. Jõudu annab arusaa-
mine, et noori inimesi paneb liikuma 
huvi, usk endasse ja oma tegudesse,“ 
lisab Igor Malõšev lõpetuseks. IETI

Üllar Saaremäe
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Ida politsei-
prefektuur saab  
18 uut autot
Ida politseiprefektuur saab enda 
käsutusse 18 tehnika viimase sõ-
na järgi varustatud uut Škodat.

detsembri algul andis ida polit-
seiprefektuuri prefekt tarmo kohv 
jõhvis oma alluvatele üle kaheksa 
esimese Škoda superbi võtmed, 
ülejäänud 10 autot saabuvad lähi-
ajal, kirjutas põhjarannik. 

„politseile oli see aasta edukas,” 
rääkis prefekt, hoides käes karpi 
uute autode võtmetega. „edukas 
seepärast, et nüüd lihtsalt ei saa 
teenistusautode autopargile enam 
mingeid pretensioone olla,” lisas ta.

politseiamet vahetab tänavu 
suurhankega kogu riigis välja 97 
sõidukit. neli aastat tagasi liisitud 
nissanite asemel saavad politsei si-
nivalge värvi peale Škodad. 

iga politseiameti auto rent läheb 
maksma 7000 krooni kuus.

Vihula regilaulu-
ansambel parim
Vihula regilauluansambel Tink-
Tingadi Kai Tingase juhtimisel on 
2008. aasta pärismuskultuuri  
auhinna laureaat!

eesti rahvuskultuuri fondi juures 
asuva pärimuskultuuri allfondi hal-
duskogu (igor tõnurist, angela ar-
raste, alar ojalo, heli kallasmaa, ja-
nika oras) valis 39 kandidaadi seast 
välja tänavused auhinna saajad – 
regilauluansambel tink-tingadi vi-
hulast ja folklooriansambel suprjad-
ki narvast. tink-tingadi ja kai tin-
gas valiti laureaadiks järjepideva ja 
tulemusliku loomingulise tegevuse 
eest kodukoha laulutraditsioonide 
hoidmisel ja tutvustamisel.

eesti rahvuslik folkloorinõukogu 
asutas pärimuskultuuri auhinna 
2000. aastal eesmärgiga väärtusta-
da pärimuse kandjate tegevust. ka-
heksa aasta jooksul on välja antud 
kokku 21 auhinda.

Minister Maripuu 
tänas Jõhvi 
sotsiaaltöötajat
Jõhvi vallavalitsuse sotsiaalosa-
konna juhataja Sirli Tammiste sai 
sotsiaalminister  Maret Maripuult 
tänukirja pühendunult tehtud töö 
eest.

maripuu sõnul on sotsiaaltöö 
mõiste, vajadused, võimalused ning 
ootused läbi aegade muutunud.
„põhiline on see, et hoolimine ini-
mesest enda kõrval on jäänud alati 
samaks. tänane sotsiaaltöö on 
meie inimeste arendamine, et nad 
saaksid keskenduda oma elule, käia 
tööl, kasvatada peret, olla aktiivsed 
ühiskonnaliikmed,” ütles minister. 
„personaalne lähenemine, inimese-
le parimate ja sobilikemate võima-
luste ja lahenduste pakkumine saa-
vad sotsiaaltöös üha olulisemaks,” 
lisas minister.

Pangandusharidus võimaldanuks Teil 
Ukrainas karjääri teha. Ometigi tööta-
te nüüd Kohtla-Järvel kaevanduses.
Igatsesin pidevalt Eesti järele, sest siin 
olid minu vanemad ja kodu. Siin on 
minu kodumaa. Kui siinses kaevan-
duses tekkis tavalise kaevuri koht, jät-
sin kõik maha ning sõitsin tagasi Ees-
tisse. Hakkasin tööle kaevuri õpila-
sena, kuid tänu haridusele ja isiku-
omadustele sain kiiresti mäemeist-
riks, kes vajaduse korral asendab jaos-
konna juhataja asetäitjat. Minu pea-
mine ülesanne on vahetuse tööde or-
ganiseerimine ja juhtimine, kontroll 
ohutustehnika järgimise üle ja samu-
ti, kui just soovite, varustada riiki 
elektrienergiaga. 

Nimetage Ida-Virumaa peamised  
plussid ja miinused.
Peamine pluss on tööstuspotentsiaal 
ja tohutult suur kvalifitseeritud töö-
tajate reserv. Kahjuks jääb neid üha 
vähemaks kohaliku tähendusega mii-

nuse tõttu – madal keskmine palk 
võrreldes teiste Eesti piirkondadega. 
Probleeme lisab ka tööstuspiirkonna 
halb keskkonnaseisund. Nüüd veel 
ka maailmamajanduse üldine lan-
gus, mille tulemusena suletakse et-
tevõtteid, mis sünnitab hirmu ja kind-
lusetust homse päeva suhtes.  

Mille pärast Te oma linna armastate?
Ehk kõlab see õõnsalt, kuid nagu laps 
armastab ema selle eest, et ta tema 
sünnitas, nii armastan ka mina oma 
linna kui paika, kus ma sündisin, õp-
pisin, kus ma elan nüüd juba oma pe-
rega. Samuti elavad siin mu vanemad 
ning lõpuks armastan Eestit nagu 
oma kodu. 

Kuidas Kohtla-Järvel elatakse, mida 
oleks vaja muuta?
Üldiselt ei ole Kohtla-Järvel asjad kõi-
ge paremad, sest paljud inimesed üri-
tavad linnast võimaluse korral lah-
kuda. Mind kui põliselanikku teeb 
murelikuks keskkonnaküsimus, sest 
olukord muutub liiga aeglaselt. Näi-
teks pidev ebameeldiv kemikaalilõhn, 
poolkoksi jäätmemäed, mis tekita-
vad tolmu ja süsihappegaasi. Linna 
välisilme jätab ka soovida: palju la-

gunenud maju, nn kummitusmaju. 
Ka infrastruktuur on mahajäänud.

Milline on üldine olukord mäetööstuses?
Arvan, et üldiselt mitte sugugi halb, kui 
otsustada näiteks minu kaevanduse töö 
järgi. Antud hetkel juhivad Estonia kae-
vandust kõrge kvalifikatsiooniga mäen-
duse asjatundjad, nii venelased kui ka 
eestlased, ning see on väga selge näide 
integratsioonist ühise eesmärgi saavu-
tamise nimel, mis hõlmab nii jaoskon-
na ülemaid kui ka kaevanduse juhtkon-
da. Ja ka kontserni juhib praegu õige 
inimene. Kuigi ise mitte mäemees, aga 
see-eest tark juht Ilmar Jõgi. Samuti on 
olemas inimesed, kes teavad, kuidas 
töötada, on tehnika ja on ka töökoht. 
Ainus, millest on kahju, on see, et maa-
ilmakriis puudutab eri abiteenistusi, 
mida reorganiseeritakse.

Hiljuti saite Eesti kodakondsuse.  
Oli see õige otsus?
Pean ennast sotsiaalselt aktiivseks 
inimeseks. Jälgin poliitilisi sündmu-
si, poliitikuid ja nende otsuseid. Ta-
haksin ka ise täisväärtuslikult mõju-
tada riigi elu, osaleda valimistel. Üld-
se arvan, et kui otsustasid siduda en-
da ja oma pere tuleviku mingi maa-

KohtlaJärvel sündinud Kirill 
Ševelev on Ukrainas õppinud 
kirjandusõpetajaks ning pan
kuriks. Kuid igatsus tõi ta ta
gasi juurte juurde.

ga, siis, selleks et tunda end muga-
valt, peab kindlasti olema selle maa 
kodanik ja tundma selle riigi keelt. 

Saades kodakondsuse hakkasin 
end tundma osana sellest riigist, il-
mus tahtmine teha midagi teiste heaks 
– proovida oma jõudu poliitikas. 

Mida tahaksite poliitikas saavutada?
Alustuseks tahaksin loomulikult olla 
valitud oma piirkonnas, et mõjutada 
positiivselt oma linna elu ning esma-
järjekorras Ahtme linnaosa, sest siin 
on palju tööd heakorra ja sotsiaalse 
infrastruktuuri arendamise vallas. See 
tähendab majade välisilme korrasta-
mist, abi korteriühistutele, lasteväl-
jakute ehitamist, sest neid tegelikult 
Ahtmes ei olegi, välja arvatud kaks, 
millest üks on ära lõhutud jne. IETI

Hommikul külastas sotsiaal-
minister Ida-Viru Keskhaig-
la haiglahooneid. Haiglas 

kohtus minister juhatuse esimehe 
Tarmo Bakleri, kliinilise juhi dr. Kaljo 
Miti ja haldusjuhi Aleksei Rodiniga.

Selgitas töölepingu seadust
Pärast haigla külastust sõideti Jõhvi, 
kus samal päeval toimus Ida-Viru Kesk-
haigla aastakonverents, millega tähis-
tati viie aasta möödumist sihtasutuse 
loomisest. Maripuu tervitas konverent-
sil osalejaid, kes arutasid sel päeval olu-
korda Eesti tervishoiumaastikul. 

Sotsiaalminister külastas Ida-Virumaad

Järgmisena kohtus minister Ida-
Virumaa ettevõtjatega. Kohal olid Vi-
ru Keemia Grupi, Norwes Metalli, 
Silbeti ja Silmeti esindajad. Kohtu-

mise teemaks oli töölepingu seadu-
se eelnõu. 

Töölepingu seadus jõudis nüüd 
lõpuks Riigikokku ja ootab hetkel teist 
lugemist. Maret Maripuu sõnul läh-
tub töölepingu seaduse eelnõu kaits-
tud paindlikkuse põhimõttest. „Töö-
tajatele luuakse töötuse perioodiks 
senisest paremad tagatised töötus-
kindlustushüvitisena ja pakutakse 
tööturuteenuseid, mis aitavad kiires-
ti leida uue töö,” lisas ta. 

Praeguses majandusolukorras on 
eriti oluline, et tööõigus annaks va-
jaliku paindlikkuse töösuhete kiireks 
ümberkujundamiseks tööturu vaja-
dustest lähtuvalt. „Eesmärk on, et töö-
andja saab ka majandusraskuste ajal 
säilitada võimalikult palju töökohti 
ja neid tulevikus juurde luua,” ütles 

Kirill Ševelevi sõnul juhivad Estonia kaevandust kõrge kvalifikatsiooniga mäenduse asjatundjad.

sotsiaalminister, kes tutvustas ette-
võtjatele põhilisi muudatusi, mis kaas-
nevad seaduse vastuvõtmisega.

Viimane peatus
Viimase peatusena oli sõltuvushai-
gete ravi ja rehabilitatsiooni keskus, 
kus Maripuu kohtus dr Irina Morozi 
ja Kristina Tautsiga. Koos vaadati õmb-
lustsehhi, kus töötavad narkootiku-
midest vabanemise rehabilitatsioo-
ni programmis osalevad naised. Tut-
vuti meestele ja naistele mõeldud kes-
kuse ravi- ja rehabilitatsiooni osakon-
dadega. Mõlema sugupoole jaoks on 
keskuses 20 kohta.

12. detsembril käis minister Ma-
ripuu taas Ida-Virumaal, et osaleda 
Narva-Jõesuu hooldekodu avami-
sel. IETI

14. novembril külastas sotsiaami-
nister Maret Maripuu Ida-Viru-
maad, et kohtuda kohalike haigla-
juhtidega ja tööandjatega.

erakogu

 scanpix

arhiiv

Maret Maripuu

minu kodukoht

sündinud kohtla-järvel. yy
lõpetanud kiitusega mäetehni-yy
ku-tehnoloogi eriala. 
ukrainas omandanud kõrghari-yy
duse inglise ja saksa keele ning 
kirjanduse õpetaja erialal ning 
panganduse erialal.

Kirill Ševelev

Igatsus tõi tagasi Eestisse

Ansambel TinkTingadi
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Eelmise peaauhinna võitis
Tõnu Henning

oma andmeid edastades nõustun tulevikus saama 
eesti reformierakonda ja selle poliitikuid puudutavat 

infot või reklaami, mille edastajatel või töötlejatel 
luban kasutada oma andmeid nimetatud eesmärgil 
tingimusel, et andmeid ei kasutata muuks kui eesti 
reformierakonna ja selle poliitikutega seonduva in-

formatsiooni või reklaami edastamiseks.

Saada vastus märksõnaga 
“lahendus” 31. detsembriks 

aadressile Tõnismägi 9, 10119 
Tallinn või e-posti teel  

tallinnateataja@reform.ee  
ning osale 1000kroonise  

Tallinna Kaubamaja  
kinkekaardi loosimisel.

Ristsõna lahendus
 
 
Ees- ja perekonnanimi
 
 
Postiaadress või e-post
 
 
Telefon 

Eesti Teataja
Eesti Reformierakond

Tõnismägi 9, 10119 Tallinn
Toimetusega saab tööpäevadel 1014  

ühendust  telefonil 5850 1122 ja  
meiliaadressil: teataja@reform.ee

Mida arvad Sina?

reformierakond

tasub postikulu

MAKSTUD VASTUS 
EESTI

Hea Virumaa inimene!
Anna meile teada kolmest oma kodukohta  
puudutavast teemast, millest võiksime kirjutada:

       1. 
      
     
       2. 
      
     
       3. 
      
     

minu nimi    vanus 

aadress     

telefon     

e-kiri     
REFORMIERAKOND

tõnismägi 9
10119 tallinn

Luba nr. 1591

oma andmeid edastades olen tulevikus nõus saama eesti reformierakonda ja selle poliitikuid 
puudutavat infot või reklaami, mille edastajatel või töötlejatel luban kasutada oma andmeid ni-
metatud eesmärgil tingimusel, et andmeid ei kasutata muuks kui eesti reformierakonna ja selle 
poliitikutega seonduva informatsiooni või reklaami edastamiseks.

virumaa elanikele lugemiseks mõeldud eesti teataja on huvitatud oma lugejate arvamusest. kui teil on 
mõtteid, millest ajaleht võiks kirjutada, siis täitke, lõigake lehest välja ja postitage allolev kupong. marki 
lisama ei pea. Vastajate vahel loositakse välja Eesti Teataja meene. mõtteid ja arvamusi võib saata ka 
e-kirjaga teataja@reform.ee.
eelmises lehes avaldatud tagasiside ankeetide seast võitis auhinna: M. Aasala

Kalamehe elupaik
Kalame talu asub Eesti põhjaran-

nikul Karepa külas Selja jõe kal-
dal.

Sajandeid oli Kalame (ka Kalamehe) Sel-
ja mõisa kalamehe elupaik. 19. sajandi 
viimasel kümnendil sai selle rentnikuks 
seni Rutjal Tõnu-Hansul vanemateko-
dus elanud Andres Sagrits (Sakrits), kunst-
nik Richard Sagritsa (1910-1968) isa.

Tänini säilinud taluhooned pärine-
vad 19. sajandist, täpsemalt on dateeri-
tud 1850. a paiku ehitatud ait. Elumaja 
oli algselt tüüpiline põhjaranniku rehi-
elamu, mille keskel rehetuba, idaotsas 

kambrid ja lääneotsas paekivine rehe-
alune. 1895. aastal ehitas Andres Sagrits 
rehealuse külge veel ühe, üsnagi avara 
ruumi, kus hoiti võrke ja pakiti kala. Pä-
rast II maailmasõda sai sellest kunstnik 
Richard Sagritsa ateljee. IETI

Kalame talu
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